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THE PEOPLE OF THE STATE OF NEW YORK,
~against-

FRAVK SCHROELL.
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In&icted for attempted robbery, first degreej at
grand larceny, first degree; assault, .‘o‘i‘;
and receiving. b
Indictment filed April 8th, 1910.
APPEARANGBB' :
For the People;A IAMFS O'HALEEY, ESQ., Al'”
' ‘Attorney;

For Defendant: . MORRIS JACOBS,ESQ.

A jury is duly empqhelleﬁ and aloan




e —ry b T S

& (Vitness withdraw temporarily.)

of the People, being first duly sworn, testifies
as follows: A

DIREDT EXAMINATION BY MR. O'MALLEY:

Q What is your business? A Iron work.
Q Are you in business foy yourself, or do you work f‘t

some one? A I want a man to explain to.

-

3 You want an interpreter? Now, see 1f we onnnnt'|§§  "§
along without an interpreter. Do you work for youi-oli,
or for somebody else? A I don't know, |
BY THE COURT;

Q Can you answer that question? Who is yﬁuf oﬁbib&i!
who employs you --; for whom do you work? A I np 'Bril!‘? m

for a boss.

BY MR. O'MALLEY:

What is your boss's name? A Stoll&f & COok;
Where 1s his place of business? A Robbins avanno;
How long have you worked for him? How many years?
»h, I worked about one year.

THE COURT: I think we had better have an

interpreter. Withdraw this witness for the present i

and put the officer ons



EDWARD J,.-STAUTPFER, (68 Precinct), called
as a witness on behalf of the People, being first
duly sworn, testifies as follows: :

DIRECT EXAMINATION BY MR. O'MALLEY:

-y

0, You are a member of the Municipal Police Forge, are
you? A I am,
Q How long have you been a member? A Two years.
Q To what precinct were you attached on February 19,
19107 A 39th.
Q . Where were you on the evening of February l?th, 19107
A FEast 110th streete.
Q And were you on duty? A I was.
Q Did you see this defendant that efening? IR ¢ did;
@ And where did you see him? A I see him on East 110th
street, running east.
Q East 110th street, between what avenues? A Between
Park and Lexington avenﬂea.’
Q Which way did you say he was running? A East;
Q And on which side of the street when you first saw
him? A On the north side, crossing over.
), GOrossing over to the south side? A Yes, sir.

Q WVWas he coming towards you or going away from you?

A Towards me.

Q What, if anything, did you do or say? A I'dnllnﬂ’gg"
RERIa ot
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, him to stop and he didn't stop, and I ran after him and
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overtook him at 109th street and Lexington avenue.

him where he was running. »

~time, no, éir.

. quite a crowd of people there, and one man in the centre

'Q Did you have d#ny conversation with him? A I asked

Q And what did he say? A He said he 'an'ruﬁning hpi§;¢J

 Did he say where he lived? A He didn't say at the

Q Then what did you do, if anything? A I brought hﬁjn'“'
back to East 110th street; : |

Q To what part of the street? A It was about in the
middle of the block, between Lexington and Park avenues.

Q And who, if any one, did you see there? A It was B

of the crowd who seemed to be hurt, you know,.ana Ivb?qﬁihfﬁi
him over: there, and four or five of them identified him

as the man that had been in some mix-up. V ; 'fﬁ

TﬁE COURT: Now, we will strike all thst'uj
and the jury will disregard it. When you got over
there what did you see?

Q Whom did you‘see? A A crowd df people.

Do you see anybody in gourt here beside the dcfond;ﬁt.'.

to whom you referred? A Yes. | '
‘Q Who? A Two or three pebple; i i i i ‘;';.‘

@ Who are they? A Singer, back thére; tlu’tolh .
there (indicating), and a couple of women llio #?f?

was there too (indicating).



Q You saw this man here that stood up on the qentmﬁ'Q
ferring to gamuel Singer)? A  Yes. |
Q And the man alongside 6f him who is his brother,
Morris Singer? A I believe that is the person.
And the lady (indicating)? A Yes, sir. |
Did you have the defendant with you at that iimni'u
A vyes, sir.,

Q What, if anything did you say in the presence of fh.
defendant to these people, or what did they say te you?

A° I didn't say anything. I‘just brought him up and as
soon as I did they said, "That's the man, that's the man®;
pointed him out as the man., : :

Q Who said that? AI Four or five ---~ the Singers and the
women altogether --- identified him as the~one they had
seen sometime before in the evening.

Q Samuel Singer was thefe at the time -~-- the complaim=
ant, was he? A He was there., _

Q What, if anything, did you notice about Samugl Singer?
"A  VWell, a little blood on his face and coat.

Q And did the wmplainarnt say anything at that time?

A  Well, he wanted this defendant arrested.
The complainant wanted the defendant arrested? A Ye#y
sir. I L :
Q Did you arrest him? A I took them all down to iﬁ‘l

it

station house.



couple of sisters and his wife, I believe - qulhl

o¥ them.
hid you leave the def endant there? A lell. my i o

(4]

Y,

identified him in the station house, and they got l.n ambu=

lance then from the Harlem. Hospital,

MR. JACOBS: . I move to strike out tho ntntm‘

that they identified him. Tet him state what was

done there.

THE COURT: Yes.

0 When }/5& say "they identified him", what was dom, mﬂa
was said? A Well, there was noth.ing more nia then, W

the prisoner's name vas taken, that was lllo

0 In the presence of these people whom you took aou!

2

In the presence in these people that made the MW _‘:r

ageinst him, yes.
You said something about an aribulance? A Yes, there i

was an ambulance got then, from the Harlem Hospital.

Q Did it come there? A It came there, yes.

Q@ Was there a physician in charge of 1t? A Yu. ur..-

What, ‘if anything did you gsee t.hn phyliotul &O?

Q

He dressed a sumall wound on the back of this nm | ad

Q At what part of the complainlnt'l blﬂk”ﬂﬁ'

5. On the right shoulder.
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- you observed 1t" f. e ) 1 was 2 small === .g'bnu

) - A

) ma you see thn wunﬂ?

D

connected.

A Yes.:

Q. Will-you describe to the jury the matu

stab wound; aeemed to be, and a 11tt10 bloﬁdq»

MR. JACOBS: I move to ltrih ou

nation of the kind of wound. :
Q Well, it was & cut about hl.lt an umu

A Through the clothing and through the

Q And there was 51qo&? A There nl
‘siri. | | . o
¢ And it appeared “to ydu to be "a:ic\it} _

A ‘By a small ]mife’.
Q. Do you know whether the complainlnt m
hospital or not? A He was not, no, air.
After the ambulance surgeon

i He went home,

Q Did you'appear in’the Magi’lfrt

Q  And the complainant appesﬂﬂ-

W Did you ]mow any of thege p
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A No, sir.

CROSS EXAMINATION BY MR. JACOBS; 2 W

(, Where were you Officer, when you first saw the defend=
ant? A On wast 110th streect.

) Where? A Between Lexington avenue and Park avenue;

That is a whole block, isn't it? A Yes, sir.

Where were you at the time? A I was about in the .

centre of the block.

Q  When did you first see the defendant? A Turned the

corner of 110th street and Park avenue.

Q Turning the corner at 110th street and Park avenue?

A
A

Yes, sir.

Q Which way did he turn? From 109th street or 111th

street? A From 1l1llth street.

-

0

Park avenue and 11lth street is elevated --- the trains—

the New York pcentral tracks are elevated there, are they

not? A Yes.
And that is the part of Park avenue where the New York

Central trains are elevated, coming down from lllth street, is

that right? A He come around from the west side --- from

the east side of Park avenue.

0O

Q Trom around from the east side of Park avenue?

A vyes, sir, from the east side of the elevation on the

avenue.




and ran east to Texington avenue.
0 What side of the. street were you on?

of 110th street walking west.,

Q@ And you saw him running? A Yes, sir.

Q You didn't stop him? A I took up the chase 1nin~’
digtely; I crossed right over and fcllowed hin;
Q You saw him coming down from Park avenue? A _ij,l”

Q@ Made no attempt to stop him then, did you? A °

I see him running, you know, and he got,opposifo iq g‘;
I called to him tec stop, and when he didn't stop I i§ 
him arouﬁd Lexingtoh avenﬁe; | . | | _
Q You waited till.he got opposite to yéu beféro yﬂﬁf;'¥
asked him to stop? A Almost opposite. . :
‘ Was anybody else running? A No, he was ‘about thoonly
one I seen running. | .
Q /§t the ti:m: vou saw him coming down from. Park av.mm-. '
'u_.::d 110th street did you see anybody else running? A Not

at that time, :no, ;

0 Did'you see anybody eise running at the t;m,o you ;
asked him to stop? A Only him. o

Q Are you in the habit when people run dom thrd%* '
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street to tell them to stop? A Oh, yes. |
Q All boys? A Ybs;
Q Is that a rule of the Police pepartment? A Well, at

that time of the night, yes.

Q What time of the night was this? A About half past

nine. If you see any one running, -- somewhere around there. f"”.~

Q  And it is a rule of the Police ;epﬁrtment if a boy b4
runs down through the street gt half past nine =-- A Ibll; e
he looked like a man to me, running. :

Q You had seen him before? A Well, I may have seen hi-L ;o

Q Didn't vou know him before this? A No, Bir;

Q Didn't you know he was Frank Schroell then? A 6!
course hé may have been living in the street or running
through there.

Q Didn't you know he lived in 106th street, Officer?

A To, I did not,

Q Never saw him before this evening? A I may have
seen him --~ I see all the people. on my bost;

0 Did you see him? A I may have seen him;

Q When did he tell you that he was running home? A When
I took hold of him at 109th street and Lexingion avenue,
and I asked him why he was running, and he says "I am
runiing home." I said, "You had better come back.® That .‘ 
is all that took place.: ; - a

Then what did you do? A I brought him back to 1108
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street.
Q What tor? A To see why he was runn&u‘
why he was running. I brought him bnok to

Afterwards, yes.

0 When you got to 1llth street and Park avemue, Wi

I don't know his name.
MR. JACOBS: I move to ltrikb ﬁh&t,

THE COURT; Motion srtntod. |

Q Who was this other fellow? A I don't k#n#}7£

Q He was placed under arrest, was he? A !i‘;

0, Together with the defendant here? A !bl&‘ :

- You testified before fhe Hagiltfata,’did'iou7ﬂﬁ‘ i
in.this case? A Well, merely that I had nade thl.&r

that's all.

A No.
0 Had there been another arrest

"same encounter? A Yes, this other



"got at nun strut.
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encounter? A !o.

A Well, there was a 1arge crowd of people thdri.i

Q waru you loolinc for othnrt to nrrc-_
Q What else dld you ﬁ.nd when you gg,t to

all. : e [ : .f
Q A large crowd of boys? A vayl and men, lﬂl
thickly populatéd neighborhood there, you knowgh.i&
people fhere‘on a Saturday night. |
'Q Did sSamuel singer, the complainsnt l;y -nythlnc :
you while you were at lllth street and Park avttn.,

reference to the defendant? A Io.

to this def endant? A No.

Nor the women that wére there? A HOw. y
You had made another a rrest at the time you

him there, did vou not? Or, rather, you hqd-hll'in
custody? A I had him in my custody, yes. l N
Q You know that boys conéregate iﬁ_that diq‘ 1
you not?  Around that neighborhood? A Yt!'" |
', Officer, you stated that the dgf‘ﬂ
as a person tha§ gamuel singer,héd_éiﬁn j”

before you brought him back, as you ha



0 uid what?

Q That ‘some tim botor- 1n tho onm
' he had seen ths defenanﬂ A Yes, Iv:l.r;
that he had. ' A

0, They have a candy store in noin,-t:*'.‘u#‘
the Singers? A 1 don't Xnow anything cbout M

0 Some relative of their fa.mily 'hAI a oﬂlﬁ'

110th street? A I couldn't say, X don't knuvz

A .Several of‘them. ;
Q And foreigners conduct this vcandy lf&fo?"k»- I
say what they were. Ther'e are several oundy

know tnat.

any other time, do you? A T don't knbv“,hi
him, no. £ i
Now; where was this blood that yoﬁ.hiii—‘
seeing? A On the front of his coat, Iilb 'hlt hd';‘
froma bloody nose, = -down the front of hﬂl
the. collar, . ;
Qg  Were there any cuts on his face? A

“notice any cuts on his face,.

G Was his nose blecding? A



11t worktel: © Well, At was Bt thes:

Q Tot when you saw him? A Thélblood ';l'thlf;4 :
was not bleeding then. i

Q He was not bleeding when you saw him? A lb:

Q Not from his nose? A No.

0 Where was the blood =--- on his face;;at the tiii»,‘lﬁ‘Am
saw him? A On his 1lip here, skin and coat =-= Jﬁlt the '#if
it would drip down from a nose bleed; |

§ A good heavy nose blecdé A I wouldn't say it wvas a
good heavy one. '

Q He was all full of blood? A He had blood on his mouth, |

collar and coat --- I don't know how much there was. i

Q When you saw him his nose was not bleeding? A No, I g

am pretty sure it was not bleeding then.
Q The blood looked as though it was dry? A ﬁhﬁed,np,

yes.

And that was when you brought the defendant back to
llith street? A Yes.

After you had -caught him running down thrdugh 110th '
street? Yes,

Did you eall an ambulance? A I took him over to the
station house, and they called an ambulance from thnrh;

Do you know what caused this cut that you ua& you saw
on the back of the complainant? A Do I know? : :

Yes. A No, I don't know what caused it.



Q° Did you find any ¥nife anywhere? A No.
Q Did the oonﬁplaimnt "snay anything to you p.bc_mt a

A NO.

say you saw Mr. Singer about this detend&nt ¢01ns
by these complainants? A Was anything said, did ybu liy’ 
Q Yes. A Well, there was said "That is the unn. thnt Zl
the man." ; | ,
Q And that was when yoﬁ~hsd him 1n‘your custody? A Ih‘#;fr

I had him in ny custody, yes.

0 Did Mr. Singer say that? A Thzy all said it ---_lr'
Singer and his brothers and sister and wife, and tlif>
themn, ' :

Q Did they say that about the'other'fello'"€6§¥r
they wére not'sure about the other fellow; i

Q But thev nevertheless made a chargo agsinlt hllf
A Well, they wanted him arrested all right, but thly iir‘
not sure. ) i

Q )idn't they want somebody arrested boaidu these t“"
A Not that I Xnow of. I supprose if we 'bréught oou ﬁl’.
1 3 1 gy
there they might have wanted them arrebtqd, but ﬂh&m

we had.

RE-DIRECT EXAMIVATION BY MR. o'uAI.LxY '
v oyou were on the mnorth side or :uotn

I il
ol e




‘16.

you first saw the defendant? A I was on the north side.
Q And you saw him at the corper of Park avenue and 110th
street? A Yes, sir; he was crossing over to the south

gide.

Q Well, now, when you say crossing over, you saw him

going to the other side,east? A] He was running southeast,

took a short cut across.
0 Where did you see the complainant and his brqthers
and‘sisters vhen you first brought the defendant up to thnh?'
MR. JACOBS: I think we have gone over that,
A They were about fifty feet west of lexington avenue, on
the north side of 110th street.

.Q And that is whgre you had the conversation with the
complainant in the presence of the defendanfé A Yes, s;r.
Q And that is where they said, "That is the man®"? A

That is where they said "That is the man,"
Q When you got up to 111th street you said nothing
else was said? A DNothing else was said.

l]\‘

here was no reason for them saying anything else up

there, was there?

~

Objected to. Objection sustained.

RE-CROSS EXAMINATION BY MR. JACOBS:
Didn't you tell me that was at 111th street and Park

avenue where this conversation took place? A No, I didn't,




1
SAMUEL | S I N GER, recalled, having been previously
duly sworn, testifies as follows (through Official

Interpreter Rosenthal):

DIRECT EXAMINATION BY MR. O'MALLEY;
Q Where do you work? A. Iron yorker, Stollert & Cook,
Robfins avenue, in the Bronx.
What is your house address? A 690 Westchester avenue.
How far uptown is that --- what cross street? A It is
in the Bronx. V ‘
Q Well, is it near 200th street or 100th street, or what?
A Near Jackson avenue subway station.
Do you remember the night of February 19th, 1910, being
on 110th strecté A Yes. ‘
Q And who was there with you that night? A My wife Iith{
me ==~ I had gone with my wife to call on my brother.
Q Who else was with you? A Only I and ny wife =~ - we
.had gone. to my brother's house. :
Where does your brother live? A My brother lives in
110th street. ‘
What number? A 225 == either 125 or 225,
Well, between what avenues is it? A That is Madison
avenue and Park avenue.
What is vour brother's name? A Alexander Singer.
Q How long did you stay at your brother's? A I came to

my brother's house about seven o'clock amd I left about nine




o'clock, - perhaps a little bit before or after
there.

ander Singer, Hoffis Singer' my brothsr'l ---‘il_
toggkher, and we went down together. ‘
Q Onto the street, is tha.t right? A 'YAOI_,_ tﬁ»
‘my house. He accompanied me to my houn. e
G, Which way did you go after you got down 'bo 1uﬁ I.
east or west? A I went towards the sub'lyr'tovlrdﬁ‘
way at 110th gtreet, in orfler to go home. et
Q And did you go. towardl Madison aumm? Ay i
had to cross uadison avenues i
Q ~Then you went neut. On whioh aidﬂ 6!

s
6 Who walked with you? A I and my '12. Qﬂﬂf

A I was in thé middle, and my wife at one - lid‘ of'ﬁl
brother's wife at the other side. i

Q Were _you”r brothers ahead of you ar 'i:,ngn'a‘? '
they were behind me . |

Q ' Now, what, if anything, occurrpd

along the street, walking along tha,nd

towards Madison avenue? A While I 'l'i



fmye

MR. JAGO!B° " 1 move to strike Mr»
THE COURI: Btriko out "W:lth a kn

Q You reoeived & blow in thn buck? A !b'

I received that blow I turned around 1nmnditt¢¥1.t

caught him,

the defendant.  Now, what coourred after you ¢ruhhdt

him go; I fell down,

Q You fell down. Now, did yoq:aee your brq 
and there? A No, sir.
2 Did your brotheés come up thefé while-iéu iﬁfﬁi
-.-:ith the defendant, or when the defendant h.'l.t you? A ‘"’E e
Q What did the .defendant do then. after you ﬂnl f
don'f know. I fell down and he ran a'ay.

. €' Now, then, aia you afterwurdﬁ lie~£hl 
night after né.ran away? A Ye;,_hs.Iul':

after.

Q@  Wha brought him? A The policeman
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before me, and my brothers.

Q Where were you at that time, if you remember? A I

had gotten up half way, and my sister-in-law had helped me
to get up. Then the policeman came ub, and a lot of people
came around.

Q Who was with the policeman? A My two brothers.

Q Was the defendant with the policeman? A Ybs;

Q Was he the same man that you turned around and grabbed

on 110th street and after he hit you and you fell down?

A It was the same man,

Q Now, then, did you afterwgrds go to the station Bouse?
A Yes, T was taken to the station houae;

Q Did-you see a doctor there from the ambulance? A th,'

sir, he dressed my wound, the doctor.

Q And did you see the wound yourself? A I couldn't see

e e 2
e SR e s el

it, it being in the back.

Q@ Now, you didn't go to the hospital? A No, I wanted
to go homne.

Q@ And you did go home, did you? A Yes.

Q And did a doctor attend you after that? A No.

Q Well, === A I.have my own doctor, a lbdge doctor;
I belong to @ lodge.

0 Well, did any doctor attend you after that? A Yes,
my lodge doctorg I being a member of a lodge, I went to a

lodge doctor; I wasn't so very sick I couldn't walk éroundp-



IR

A At my brothers.

back? A Yes. All the. tmut are -tu:t :

to the body.
Q Did you know the defendant before that n
I don't live there, no.

Q You had never seen him before? A No, Mﬂi‘ w
life.' : ‘

Q Do you know any reason he ahould ha.'n
way he did? A I don_t lcnow.
) T ]

CROSS EXAMINATION BY MR. JACOBB:

‘Q Where were you beforo you ntlml
aubway?' A I was at my brother's houu.
0 Where does he live? A 1101;1’1 ‘atrcotq‘}

Q; What rwenue" A Between Madison am'b.

Q. Where were you before you walhd tnmmw
Q Vhere is that? A 125 Fast 1108

this incident took place? A l!’o. ;

the su'bway, ¢ went‘baclc.



Q So you were leﬁving‘youi brother'a'houué in 11&&*;
street going towards thevsub-ny when this thing thki
A Yes, at.that time this happened; j v ‘

Q@ And where did this happen? A On the sideillk;

Q On the same block where your brother lives, is. that h
right?A A little furtper away, towards Madison ;?énuo; (7

Q So you hadn't crossed Madison avenue at that time?®
A Yo, e

Q Had yoir been drinking anything that night? A Yes, I
had a drink at £§ brother's, but not in a saloon;

Q How many drinks did you have at your brother's? A One
drink of whiskey, perhapé two.

Q Was the 19th day of February, 1910 a Jewish holiday?
AT dontt remembef;Whut kind of a holidéy could it have
beeri? Tell me and I way remember.

Q What day was this, - what day of the week did it take
place? A Saturday.

Q When you left your brother's house = you said you
were going towards Madison avenue? A Yes.

How many people were around you at‘that time that you
were gol g toeards Madison avenue? A My wife and my brothe
er's wife,

And how many other ‘'people were there at the time that

this incident took place? A Only I, my wife, and my brother's

wife.
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Q Where were &our brother's at that time? A Behind me,
walking.

Q How far back? A I can't tell exactly, but I think
about ten or fifteen steps away --- paces,

Q They were in the back of you, were they? A Yes, in
back of me.

0 Waes there anybody else on the street at that time?

A Oh, yes; people were walking there.
Q Lots of people? A Not very many. It was about nine
o'clock already, but quite some people.

Q. At nine o'clock on a Saturday night at 110th street
there are very few people walking on the sfreet, is that
right? A I wasn't interested in the people, and I didn'f
observe them;

Q I asked you if you knew that there wﬁre lots of people
in 110th street on a Saturday night at nine o'clock? A I
don't know that, and if there should be a lot of people
there it is none of my business. .

Your brothers were fifteen feet in back of you, and
SOHClouy came up in the back of you and hit you, is that
right? A Yes.

Q And did you fall down a cellar stairway? Vi L

Q Yes. A No.

G Where did you f£all? A On the sidewalk.

Q How did you fall? A I received that blow; I turned




8
around and grgbbqf"éhe man and he gave me another blow in
the face snd then I fe).l-.'

Q Did you fall on your head? A Yes; I fell backward
~on my head.

Q You got up immediately, did you? A No, I was lying
there and held on fast tO'my watch, and I was hollering;

0 You were not unconscious, were you? 'A No;

Q@ You knew your brothers were in baék of you? A Yes.

Q And that's the reason you held on to your watohf

A When-I.saw that he had hit me, I thought he maybe perhaps

wants to rob me.

Q As soon as he struck you what did he do? A I fell
down and he ran away and the ladies made an outery.
Q Did he run away before you fell down? A After he

struckvme the blow I fell down.
Q Did he run away‘hefore you fell down? A No, as soon

as he struck me I fell down, and I don't know then what

happened.

Q Were you unconscious? A No, I was not unconscious,
but having received that blow in the face, my whole face wWas
covered with blood.

Q There was blood in your eyes? A Sure.

Q Blood on both sides of your face? A One half of my

face was covered with bloody

Q What hnppéned to the other half?




URINakEd Ai.  Oblsotion subtainets
Q Wap the blood on the other half? A Yoa;‘
Q Blcod in the back of your head? A No; A
BY THE COURT;
Q@ So far as you know, had you ever seen the defendant

before that night? A Yo, I hadn't seen him.

BY MR. JACOBS:
@ Do you frequent a candy store in 110th atreet?'_i ibf
when my brother lived there I used to go there, but others
w;se I don't go there at all,
On the 19th day of February, 1910, your brother lived

there, did he not? A Yes.

Q And at that time you tregygnted that candy siore? A t
never was in the candy store. |
Q Did you not state that you did frequent that candy
store when vour bfgther lived at lldth étreet PRI a m%nutl"
ago? A No. :
Q FHave you ever been in that candy store? A No, never,
¢ Do you know the store that I am referring to'in my
question? A I am being asked whether I waﬁ‘in 110th street
in t?mt cuddy store.

I asked you if you knew which store I referred to in

my huestion? A No.
Q What sre the store that are in the building fhat youf

brother lived in in 110th street? A I don't know that. .Onbifd‘“



‘there, other than a aaturday?

'on Pebruary 19th, 191072 A I do. not,

in five months I éoﬁe to him. I don't knov that.~

Q Wasn't it your’duatom to at least see him caf_'

the relatives cane_together: ot

' Q Wasn't ;f a holiday that caused you to congregate

MR. 0! MALLJ-: Objected to as all gone ove:
THE COURT: You have been all over th&t.
MR. JACOBS: I withdraw that queltiqn.
Q When was the time that you went there béf.qre this
Saturday té visit your brother? A Perhnbs‘aix-or nivtni_

weeks before that.
¥

Q And the time before that? A I don't kn;v gu.tgﬂ'
may come out in a month or-:six"WeekB "\,"EOII.tﬁl‘.‘J".:'
Q You say you were at this party and all tﬁl$75;W |
was peﬂ:m.ps a couple of drinks at the most? A Y‘,.lt. :

Q How long 2 time were you there? A About an Hour M

half or two hours.
Q There i andy store in the milding where your
brother lived. Do vou know who conductpd tlut ﬂm

Q. Do you A‘:i}* do' you not know that thl!
nationality up at the party that you ath

Objected to. Objection sus
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i
¥
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i .

Q. Do you ‘know or do you not know whnthar tﬁv

house?

THE COURT: Now is this material? ' I do mnot

Ha=

that it has any bearing at all.
MR JACOBS: The Diatrict Attorney mngp t

point of the fact that he had not BOon ths dofcndp
ant before. He did see him before, and saw him
in this candy store, and was well acquainted with
the people who conduct this candy store. .

BY THE (,OU RT:

]

0 Did you ever see the defendant whp is now on tt‘.iqi “
that candy vstore, referring to a candy’ storo in th.:vl o1
V:L'n which your br'nth«'r lived? A DNo, I .n.n never “
candy store and I wnm't see him. : s

BY MR. JACOBS:

Q T)i.': yvou ever see the defendant's fﬂth‘l“ in
~in front of hi: 'mw‘!"v
T: The Tather will stand ups
;t¥nd up, Mr. Sohrooll._
\seg in the Court room.) |
A I saw thi i in the Court im 121nt”ltr;§t, Q@ﬂ'
hen {1 - b
) i front of his home
ny presence, ‘in 1 regence of his vd.!c
¥ PRRE L

I didn'# R an except ‘in Conrt sy



) |
ALEXANDBR SINGER, called as a witness

half of the people, being first duly '_lwo.rn, cu:;!‘

follows: : ‘ i
DIRECT EX.A]IINA_TIOH BY MR, O'"MALLEY:

Q Where do you live? A 1949 Astiring Avenue,

qQ You ar@ a brotﬁer of the previous witnolq are ydu?
A I am a brother of Sam Singer. A

Q Were you with him on the night of February 19, 1910
A Yes air:. : :

Q Where were you? A The first thing, about 'qul!‘t‘r
past 7, Sam Singer and his wife came up to my place, _'Thw_t’ .,

time I was 1living at 1256 110th Street, and the number of the

-

house was 125,

Q You lived at 125 East 110th Street? A 125 lll_t.‘ 110
Street, 2
Q Between what Avenues is that? A That is b.b"(.‘lv
Lexington Avenue and Park Avenue, : :
- Q -That is east of Park Avenue? A REast of Park Avenue,
Q And Madison Avenue is the next street to west? A Y ¥
we have got to. pass-=-first you got to come in Madison,
Q ?;Iow 70 ahead and tell the jury what h‘uppondd thl'

night? A The night was about a quarter past 7, il'll_‘ t

that time T only just moved in in 110th “l’“..‘;‘*: ]

i

brother and his wife, Morris Singer, was th.l?“-*‘f—"ﬁ‘



2

a conversation, Misgus went down on the ship=---she caﬂa‘ovcff
and we all had aconvérsation, and cert&inly at that timewe
had only about one or two glésaes of whiskey, bacaul(.vo
never come to be drunk there---only to have qonversation,.
to see each other., About wuarter past nine=-- ;

Q Don't tell all the conversation you had wup thqre.
You are home, up there in your home? A Yes, '

Q You StdY&d t~eré until nine or half past 'nine,

A Quarter past nine,

Q@ Tell the jury what you did about half past nine? A
From that time we went right down towards 110th Stre§t~~~
towards the Subway,

Q Who went? A Morris Singer, Sam singor with "
wife, with his wife---one in the front,,==<I with Morris
Singer went in the back frdm here to the table there (Iad;~ bl
cating about fifteen or twenty feet),

Q About from here to the table? A la& be a l;&tl'
further (Iv icating about fifteen or twenty feet;) I can't
imagine exact] w much that way, but I know for sure we
werc far away f im, but not 80 far==swell, abouf'
fifteen feet €) | ‘

Q You ther Sam and the two wanen m;ba-mmr .Q\
Ye‘s. ! ' | gy, Ak i
Q And you were walking on the noteR l%d.ﬁ#_:%

! - ‘.J"l
A W ! 1de togo to==in M'



3 ; : Jadrtan pile 4

Subway .,
Q Did you cross Park Avenue? A When wé or

Par k Avenue we went over but say a little further

brother Morris Singer somebody come in the niddiq touﬂt' o
.pushed me away one side and ran straight up, Ai the om i
time we run, say about two or three seconds---I hear a
scream, I went towards exaatly---I saw that fellow, My
bréther laid on the floor and that- feller runs away, i
was 80 excited I was standing looking at my brother and he
runs away,

Q This defendant? A This defendant,

Q You say soxr‘lebow pushed between you and your brotﬁor?
A T say somebody pushed me away to make room to o through,

Q Did you fall down? A Over there I Feld on this..
exactly (indicating). When I fell dowh al hear a scream
and I went to my brother and my brother was on the floor
and all his face covered with blood, and that feller when
I came there---he had a light gray hat, like a soft hat
like this, and a gray overcoat, and ran away,.

Q Which way did he run? A Tor instance this Madison---
we were standing 1if(e. this--Madison Avenue,

Q That is towards the west as you were facing on the
north side of the street? A He ran, I imagine myself---I

was S0 excited that night--~I think he ran to Park Avenue.



Q- Did he run to the direction from Ihich you lqlaf A
I think he ran the direction that we came because 1 was .0

excited~~~

Morris come up with a policeman, When the policeman did
that we recognized thét is the same feller,

Q And the policeman brought him up where you wWere? A
And Morris Singer and his wife and Sam Singer's wifo 'lr‘
standing there,

Q You are sure this is the man you saw running away?

from where your brother was (Indiéating defendant)? A Yes.

Q Did you see anybody elsé? A No sir,

Q Then you went to the station house? A We went al-
together to the station house,

Q And there you saw the ambulance comes A Yes,

Q Did you see your brother's wound dressed? A Y.l..

Q Did you see that wound? A Yes, I soonlit.

Q Where was it? A That was on this side through
the cut and through the clothing,

Q Did you see the blood there? A Oh yes, there was
blood, The shirts and waistcoat and everything, the
braces---everything was blood, B

Q Do you.dive at 125 Fast 110th Street now? A No
sir, ‘T live at 1949 Amsterdam Avenue,

Q Did you ever run a candy store there in East 1}‘iﬂf

10y



. long e,nough-_--—-l just ceme that ‘time m. Loﬁ.ﬁ:

Street? A I never run a candy ltoro---r n’v

Q v'or»e you in the cn)cf 'q_izoro? A lcvcr,'_

never have no occasion to go into the cmdyj"f.

CROSS EXAMINATION BY MR, JACOBS: :

Q You were having a party on th¢'19th ‘lr 61 1‘ U
1910 were you not? A You can call it a party, I Qﬁii.ﬂﬂ
call it a conversation together of old friondt; ‘e

a party,

tainly is a relativo to me,
Q And you had bottlen of wine? A lo.v )
Q You had bottles of whiskey? A You can &

like,

Q T am asking you if you dide A T Ily no.

Q That is all I want to kﬁow And still your !lf
was coming from Burope and you had no wine or mmm
liquor, to celebrate; is that right? A Ir my Iif. GGIQ
from Burope she never come to drink wine

Q What kind of a store was conducted on thﬁ
ground floor of this building? A There 'i‘,Qf
conducted but not by me, : i
THE COURT: Strike out the 1u'd

answer, "not by me", you pay attentia



Mr Witness; you answer it slowly, respectfully and
use just as few words in answering it as you know, Do
you understand me now? _‘)

THE WITNESS: Yes, your Honor,

THE COWR T: Another question now, counsellor,

Q There was a candy store conducted in the building in
which you lifed in 110th Street? A Yes sir, |

Q How often did you go in there? A All the time I
was living there I can assure you I never was in more than
two or three times, | .

THE COURT: The answer is "two or three times."

Strike out the balance,

BY THE. COURT:

Q Who conducted that candy store? A I don't know,
I saw the pereon there but I dont't know the name,

BY MR, JACOBS:

Q Do you know the people? A I know them but I don't
know the name, |

Q Do you know the people, yes or no? A No,

Q When you say no, do you mean you don't know their
name, or you don't know the countenance or face, A I
know the face if I see it,

g They talked German, did they? A When I went in
they always spoke-=- .

Objected to- Objection sustained /
THE COURT: What do Vyon propose to avh'ofv. M W

o P




the polﬁt. : B

MR, JACOBS: T want to show the friendship
these people | : g o '7 . ‘
THE COURT: He says he doesn't know them, ﬁi_A.'
knows them by sight, that's all. .

Now, proceed. A

Q You have spoken to them, have you? A When I went 1@&
to buy some cigars, cipgarettes, I spoke; ot

0 "hat language did you use? A English,

Q Were you in there on the 19th day of February

19107

THE COIRT: Referring to the Candy store?

A  No sir, : ; .

Q What time was it you left your house thﬂlﬂiyihi‘iﬁt};:
A About quarter past nine, between quarter past to
half past ni'ne,

0 Where were you zoing? A Toiardl,l!ﬁilon-Aionu.,‘tQ
110th Street, to the Subway. :

Q Which side of the street did you walk '.lt.Qn? A"I
walked on the right side, this side, towards Madison Av‘q\ﬁ.

Q On the right sa"i_de zoing==~ A This is the pavement
(Indicating); I walked straight up to Madison Avﬂi\!.,.‘ thrw
110th Street, : : ‘ |

Q@ On the same side of the street that your hdu.@__l._l

on? - A Yes si : s y



......

Q You had crossed Park Avenue? A Yes sir, I had

crossed Park Avenue,

only crossed Park Avenué, we were so far from Park Ave
it had been like the niddie. shore all the shops are in 11
Street, on Saturday night, that was their ti;olen the plvr
Q How far from Park Avenue had yﬁu gone when thie inei-
dent took place---how many feet? A I don;t know how many fﬁd‘”m
Q How lonz a distance? A This haﬁponod--~
Q How many houses had you passed? A I don't know
It was between Madison and Park, I can't tell you because I
never reckoned houses, .
Q Do yoﬁ know what kind of a houne or what store
there was in front of this place where this affair took
place? A I can't tell you, I never know where the itor., 1.
never looked in the store, . .
Q How far in back of your brother were you talking?

A I answered that question,

Q Were you as ra; back of him as where ydu‘aro to this
rail, is that the answer? A About so far (Indicating 15
to 30 feet),

Q@ And while you were walking vogt on 110th Street, on
the north side of the street, somebody oamo'running-pa;t you,

throwing you down, and ran and hit your brother; is that

right? . A Yes sir.



Q Hov; ‘neur to the curb were you walking? Were y« :
walking near the gutter? A Yes,

Q How near the gutter were you walking? A Oh, ‘yﬂ\'l. :
‘mean how far out from the other side? L |

Q You fell into the gutter? A I beg your pardon,

Q You fell the ut,nerl way? A No, I never fell in thﬁ':‘

1

gutter, That is a very wide street where the pavement was,
They was walking ‘three together and 1 ;nly was walking wi.th
Morris Singer---we had mure‘ room; I only fell like this
(Indicating in a stoopiﬁ or crouching position, with left .
nand on the ground) . e
Q How near to the gutter were you walking» Ahu
gutter was so far away (Indicating about two feet); 'tho ng.
was here and I was over here, We will take this, the edge
of the street and I was ?\erev(Indica‘;ing). 3
Q Which foot was walking there? A This foot,
Q@ Which way did you fall? A I fell 1ike this, Bn _ih{l-
hand (Indicating left hand), My hand was 80 much from the
edge (Indicating about one j;oot). .
Q You fell down between where you were walking ‘and‘tho &
edze of the gutter? .A When he pushed me I was like thil‘
Q DBetween where you were and the edge of the ﬂttﬂ?.l"
A I was fallin likethis, V “ ] |
Q With vour fingers down like that ? A M‘V “\Q

fingere or the hands, T don't know, 1 couldn't reec

-
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Q Hid you at anotﬁor instance been walking ou tho"
other side of the sidewalk, towards the houses? A I -d'iu"v
know what you mean, i
Q You were not intoxicated, were you? A f tbld';oi
before we only had three drinks---I never was druhk.

Q Were you at any time in 106th Street? Stu_)ding along~
side of a railing in front of Mr., Schroell's home? l

MR, JACOBS: Stand up, Mr, Schroell (Sinior)
(Mr, Schroell Sr., =rises)
A I beg your pardon, I never was,

Q Answer the question yes or no? A No, you were in
my place,

Q Answer ke gquestion yes or no, You didn't see me h
106th Street? A No, I only saw him in llOtit Street, lﬂ l ‘
my house, o |

Q Were you ever in Mr, Schroell's house, in his h-
A Yo sir,

Q And you had no conversation with Mr, Schroell? A
had 'a conversation when we went up to 121st Street, to the ‘
Magistrate's , I don't know the zentleman's name=-==he 6“6{

me and said "Don't be 80 hard on my son®, iy 4

you have any further conversation with Mr, Schr

¥

8ir . "

Q And you never saw him after that unt



A |

court? A No, I only saw you,

RE-DIRECT EXAMINATION BY MR, O'MALLEY:
Q Did you ever see the defendant himself after that

‘'night? A When the fight was? Only when I was lelvinévll "J%;
Street, I saw him Qulkin; through 110th Street, b

Q Never talked with him? A No,

Q Put you say tha father ﬁas at your house? A This
young gentleman, (Indicating Mr, Jacobs), the'lawyer, he was
in my house; he was in my house and told me "Look here,I am a
young friend to this lady, and I want you to do a favor---
not to be hard against th;ixfcllow; because his mother's h.art‘
will be broken"., That i;vmhat the young fellow (Mr, Jacobl)
told me in my house on May~---

THE CORT: Strike that all out, and the jury

will disregard it,

MORRTIS I' WG EHR, called as a witness on behalf of

the people, i \T?bgv:u;y sworn, testifies as follows:

(Througl i interpreter Rosenthal).
DIRECT EXAMINATION BY MR, O'MALLEY:
Q Where di ives A 69 East 1lth Street, :
0 You i ther of the complainant Samuel Singer, ¢

Q Vee y ‘ im on the night'of February 13,-1’1§m,
) Lo 11 S Y
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on east 110th Street botwvun‘ Madison Avenue m
A Yes sir, ‘

Q Your two brothers and two women were iﬁiﬁijﬁ&;T‘ﬁ
that right? A Yes. ' : ; |

Q And you were walking oﬁ the north ;ido of the l;f 3J
towards Madison Avenue? A Yes sir,

Q Now tell the Jjury what happened there, if nnyﬁhiﬂc?‘ f.Jmﬁ
A My brother wnet with the two ladies in front and I with my "
brother in the back of them, T received a blow'and I fcll

into a cellar at the right side of me, When I fell into the

cellar my hat falled down, I ot my hat and came out of

the cellar againg Then I saw this man (Indicating the de~

fendant) as he was running, When I was ruhning I saw the polie

man was also running, I caught him and the policeman had
thrown his club and he stumbled over the clud and he fell ané
fell together and I caught him by his coat and I said “"Oh I
caught him“.

Q You say you fell into the ?ellar? A Yes, I fell dawn %
the ceilar.

Q  ¥hen you 7ot up did you see this defendant A Yes, he
ran away from my brother, ;

Q Did you go up to near where your brother was or aia
you see him running away from yo&; brother? A No, h; ran
away and I ran after him,

Q How was ias he from your brother when he started to

|
|
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run after him? A  When 1 came out of the cellar he was -

only a short dixtance fram me running.

Q You are sure this is the man whom you saw running

away from wrere your brother was? A Yes, this is the man,

Q How far did you following him, A Up to Lexington
Avenue, and there I dndma policeman caught him and then oth=-
er people zathered ;round,

Q9 When you got to Park Avenue you saw the defendant
still running,, did ;ru;b AV I saw him at 110th Street and

he ran to Park Avenue, from Park Avenue to Lexingteén Avenwe, .

and there I caught him,

0 He ran through Park Avenue, aeross Park Avenue, is

that right? A Yes,

Q Did he run across Park Avemie? A Yes.
)id you follow him? A Yes,

Q How far behind were you? A As far as from the

idth of tHis chair & e table here (Indicat about six

You sa 11 in arrest him? A Y.'.

[s the same man that you Saw running sway from your

+ r? A Ves
v 1 ACO ;
Phis ma ting and assistant)? A No, that
nan (Indicating def nt).
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Q You went to the police station too‘did'fon?r A 'Yi‘ ;
Q And you saw your brother there; A Yes, - ‘f. .. ;
Q Did you notice anything about his baokf s . saw
there a cut and there was blood ' and the doctor 'llhod'fh‘A _”

Ylood off,

CROSS EXAMINATION BY MR, JACOBS:

Q What is your business? A Téilor.

Q Were you af this party this night? A Yes sir, 1 ;;

Q@ How many drinks did you have? A‘ One, v é

Q Only one? A Yes,

Q Whom did you have that with? A With Akexander
Singer, ’ i

Q. You didn't have any with your other brothcr? A IO.'

Q How long dd you take to get down in the cellar A»
While I was talkin: with my brother a man came right
between us, pushed us aside and I =xx feel into avéellar‘ |
at the right side of me,

Q Where were you walking, so far aslthe curb is con-
cerned? Were you walking near the curb on 110th Str.et?i
A Well, I was walking on the right side,

Q  Were you both walking near the curb at 110th 8}?‘.&::
between Park and Madison Avenue? or 'oro.you‘-ulktnqi I
the house line? A In the middle of the sidewalk,

Q How far were you walkinq, as you ll;, ﬂ!»

the sddewalk, ¥rom the house 11ne? A -GA'WV‘



15
ing a foot or a foot and a half).

Q And Mr, Singer, your brother was walking along

side of you while you were walking along a foot or a foot
‘and a half from the stairs, is that right? A Yes, we walked
together, sir, side by side,

Q@ And when this pergon came running, he ran in b#twoun
answer yeés Or no i g
you and your brother? A Yes sir, right in the middle .

Q And pushed your brother to the gutter---pushed you
down in the cellar is that right? A Yes; I fell immediately
into the cellar,

Q You saw this person hit your brother in the back, didnt i
you? A No, I didn't see that,

Q You didn't see that? A No,
Q How many people were there? A When I came out of'

the cellar I only saw this man, the defendant, runnlhs.

Q Didn't you see anybody else running? A No, noboay

else was running after him, -
Q Did you see somebody running up park Avenue toward &
| A
saloon in ;f.xh itreet, some boys? Did you, yes or nos A lo, %
Q Did Y nybocy around there? A No, I only
ran after him, the defendant,
i i
d een in a candy store is 125 Fast 110th Street
on the night in question? A No, f
0 Do oﬂ know ceople who conduct that eipdy‘ltor10

1
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Q Neverr been in there? A Never,
Q Do you know Mr, Schroell the father of tﬁe defendant?
A Yes, T saw him in the court,, in 121st Syrelt.
Q Ddd you see him in 106th Street? A VYo,

Q Ben in his home? A No.

Q . Had any conversation in his home? A  Bo,
Q@ Have you had any confersation with me in my prememce
along side of the railing in front of his house in 106th

Street? A No,



SADIE g - Y GE R,»‘ called as ; wit‘nn’lbq
the People, being first duly u'worn‘,i{o“ . 11
folioﬁ; ‘

DIRECT FEXAMINATION BY MR. OV MATIEY:

.Q, Wﬁere do. you live? A Améterdam aﬂ'nu“, 19
Q Who is your hus'band? A Alexander 81ngor.
Q@ On this night, February 19th, 1910, you 11“6
him at 125 East 110th street? A Yes, sir. I 'I»I‘
for a few weeks in that house, because I came fron Lon“l
because I \uasn't long here in this country.
Q You say you hed Jus_t come over? A Yes; Imnl‘thlw g
been about four of five weeks 1h this 6ountry;
Q Do you remember when your hrothar-in-lu.', B&I
end his wife, were at your house that night? A t‘l.,
Q Do you remember that you left to go out on the
vith him? A Yes. . ' | s
Q Whom did you walk vith? A ‘Wi'th'my sister-inelawj '
that is, Sam Singer's wife, and dSa..m Singer. sam’singo'r‘:.\
’ my arm on one side, and his wife on the other -;- hl 'l.l
in the centre. ] &
Q You went to the subway west on ]Tlothvstr:eo't?_ : A
sir. | | ' :

Q

v

Will you tell the jury how nr you hnd :
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avenue, i
Q You had passed Park avenue? A Yes, slr,f‘i‘ut

before Madison avenﬁe.

Q VWVere you two ladies in front? A They were behiml, ' m
husband and Morria Singer. ;

§ Tell the jury what happened when you were iii#lag:;
in thatrwuy? A I was waelking along with my aiateiuin-lni';
brother-in-law in front and they were behind‘uh. A1l af:
once I heard Sam Singer holler, and of course when T Iookld
around he fell down on the ground, = he got up and 1 law ‘
this fellow (indicatiﬁ& defendant)_strike him in the tace,
and of course he was smothered with bloode‘ So I'Gﬁlfti‘j;
hollering, I got so excited I started hnllering, 'Ohm
please; murder, "I was awful excited.

Q You say you saw this fellow. Whom do you mean bf

"this fellow"? A This fellow, he sits here (indicating

defendant). »
The defendant? A Yes, gir. When'they brought ﬁim to
Court I certainly recoaniéed him'then; |
0, You say you heard your brother ‘holiering? A Hdlli‘r‘l '
"0h", I looked sround, -- I was with him, and I oqn't uﬁ
out what it was, he was walking w:lth u a.nd all lt onm w
drqppcd down. vyl i :
Q Then when did you see th.is do:rculm‘t fﬁf

time? A  That was the first time 'hlﬂ I ”' hi
] it



¢ ' A
3 | Sl

) looked a?ound.- I lobhl' Jaréu‘nd und‘I- i‘t'

Q  And you are aure tMl u tha m w“‘
'~ ' ampositive that is the fcllot.
'O Then what did he do? A I don't lmow,

say nothing, because Ivhol.le_red so much, '!1

any more. I saw him for the minute, jult ma I 1
| him no more. I can't say what "happened a.rtor. 'but
policenié.n brought him to the police court I qai,d., s
the :ellow." >
Q Did vou see him'a{f,a'in that night.? A vI_n_.tli.

court I have seen him.,

- court I saw 'hgl.m.
Q  You mean to the police station, dpn.'fv :
£ You didn't see him ‘then, from the time
hﬁ}o«('brother-in-law until he was brou‘hﬁ
station? A Yes, sir, that's right. ;

Q Didn't you see him on the gtree" mn
brought him up? A No, sir, I didn't rm :

for sure, because I didn't notice so



| CROSS EXAMINATION BY un. TACOBS:

~were plenty of people.

4
gee === iy

0 You say that whon your brothsr-in-ll' hollqi
Kol hollered 'Oh'
Q When your brother-in-law vas hit 1n tha

down, didn't he? A Ybs.

Q But you didn't holler 'Qh!? ‘A !h-,‘
hollered. I hollered out "Oh,"when he struck
face.

Q But I am talking about when he was R

he fell down? A Oh, then he hnllorod out
Sam Sinper.
Q And he fell down? A Yes;-Bire.

) Then he got up? A Yes, sir.

Q And he. didn't fall down after that.:d‘&'(_f;ﬁ
he struck him in the face then he drﬁfp!‘ &

Q Tell down twice? & Yes, sirj
the face, “
(1) How many ‘boys were there? A I

£

0, How many boys were thére?. | Al



5.

i

vhather there '“~ & dozen or two or one..‘

Q Well, you know if that was boy'? A !harn

of people but'I didn't notice whather men or boyd,

Q How numy ran away? A A good ma.ny, but 'I dﬁﬁ
sir.

Q A good many? A Yes, sir, but I don't know, 't?;

I can't say that; I was so excited I screamed nomnth&l.
'terrible;

' Q Did you see unythiﬁg of thoseé mén or boys that”&ﬁu

saw that night shortly afterward? A No,Asir; ‘ |
Objected to. Objection 3usté1ned. linqpiicﬂ;
% T asked you if you saw people running away when this

thing took place? A ©No, sir.

§ You saw nobody? A No, sir, I did not.

§ The defendant stood there, did hn? A Ybl, ‘he l

there for the minute, for the minute I saw him and.ihﬂﬂﬁ
hé ran away. . '
He stayed right there? A ‘Yes, sir,
Did you see ‘this boy brought from 111th street?® g I
saw him in the police court, yes, sirs |
Another foy? A Knother boy.
‘Didn't you say he was the one that was 1in this tim
They asked me if this was the one and I l‘i‘ '1
about this feilow: but I can on this ono't

fendant.) That wasimy answer.



there or.not? A No, sir, I couldn't say.
Q * Were you in a candy store that evening? A‘ Fﬁ, tlﬂ :
I don't have any businesé there. }
(- Were you, yes or no? A No, sir,
Q Do you knéw the people that === AT .l'el.lly- aoﬁ"t*‘:_ :
know them. :
Q Never conversed wit}; the woman in the store there?
A  Nothing whatever there, no, sir.
You never bought: ahything‘ there? 2 I may go in t!l‘ “.
morning for a penny paper to read, that's all. By,
Q You don't work, do you? A Well, I used to ¢qiﬁi
work; now I don't. . TN
Q@ I mean in 110th strect?. A Oh, no.
You had plenty of time in the momin‘"? AT hl.l’

of time, surely.

When you ".acx:t down for your paper you ‘conve!"lcdwﬂﬁl?'
the storekeeper? A That was about half past six in ths .
orning before my husband went to wox"k; I went down fﬁ
paper snd got it for him. 7 At

When you went to.the police statienm 7011'. 1

was tlhe man that did 1t? A
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you? A Yes, sir. When the policeman came'to'thp-poiibid

station «=~-

BY THE COURT:

Q . Just yes.. Is that so? A Yes, sir.
BY MR. JACOBS:

Q When the policeman brought him back did you see him?

A Yes, sir, I dids

Q And did you then go with him to the police station?
A I saw this fellow fir;t in the police station, I say that
I saw him ~hen he struck him, and then I saw him again in
the police station. .
Q Didn't vou go with the policeman to the police station?
We went in front and they were behind us. I didn;t look
behind, but as soon as. I saw the fellow I said, "Thia is the

fellow." i

You never looked at him? A I looked at hiﬁ when he
struck cam Singer.

But you never turned araund to see if that was the same
person that struck him, although you were walking from 1X0th
street and Park avenue to 104th street?

MR. O'MALLEY: Objected to.
TEE COURT: yhe has angwered‘you. Pleaa;
proceed.

Had vLur brothers-in-law and husband been drinking?

No, sir, he had a glass and thenVI made tea for us, tea

from England, = tea to drink,



Q They didn't drink any liquor? A No, sir.

Q Did you see yodr brother-in-~law in the store? A No,

 Did you see your brother? A My brother?
Q Or your husband, this night, down on the street? A I

saw my husband on the street, yes, sir.

O How long was he down there? A Oh, I'can't say that.
That is the brother-in-law --- I mean that was in the
back of you? A 'Oh, I didn't see¢ my brother-in-law until he

got that fellow. He ran away, he ran after this fellow =---
I couldn't see him, I only sww Sam Singer.
One of yvour brothers-in-law was in the back of you

walking? A Yes.

() Did you see Sam Singer when he had his hand down near

the curb? A Yes, sir.

What is the name of the bpother-ine-law that 'ﬁs walking.
in the back of you? A Morris Singer.

Did you see Morris Singer with his hand down near

the curb when he was thrown down? A I didn't-notice that.:

Or the other one in the cell#r? A Well, one I saw
in the cellar was my husband. I saw him lying in' the road;
but I haven't seen Morris Singer, where he was -~- in the

cellar or where.

1 - Who was the man you were walking with? A With Sam

Singer and Sam Singer's wife.
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MR. O'MALLEY: People rest. If your Honor

please, I wish to withdraw from the count of the jury

attempted robbery ;n the Eirst degree, and attempted
grand larceny in the first degree, because there il.
no evidence herg supporting those counts. It is
simply upon assault.

THE COURT: Yes, assault. Proceed.

THEODORE SCHROELIL, called as a witness on
behalf of defendant, being first duly sworn, tes-
tifies as follows;

DIRECT EXAMINATION BY MR. JACOBS:

Q Where do you live? A 115 East 106th street.
Q You are the father of the defendant? A Yes, sir.

Q Do you recall the 8ingers coming to your home in 106th
street? A Yes, sir.
Q State to the Court what was said by you and what was
salid by them?
MR, O'MALLEY: Objected to.
THE COURT: Nb, when was it.
Vhen was this? A A year ago. I .can't be quite certain
within a day or so.' I know it was a very warm, .sunny Sunday ;».
morning. I just happened to come out of church across the

way and stood on the stoop when ===

~
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BY THE COURT:

G Was it after or before your son was arrested? A A year

afterwards.

§ That is to say, a year after your son was arrested?

No, sir, I beg your pardon.

When was it? A Last May --- this April a year ago.

That what happened? A That this man come to me at

my house to talk to me when I was standing on my stoop.

How long. was that after vour son was arrested? A Three

months.

S0 that you say three months qfter your son wab ﬁr-
rested the complainins witness came to your house and talked
télyou while you were on your stoop? A Yes, ,sir.
BY MR. JACOBS;

)

Q State what was said by them and what was said by you

at the time that yvou said that the people who were there were

present?

MR. O'MALLEY: He has not laid any foundation

for this, if your Honor please.
THE COURT: How is it material?

MR. JACOBS: I want to show that these people

came around to his house ==~

THE COURT: You intend to show that the com~ .

plaining witness made to this witness who 1s now

on the stand some statement regarding the occurrenge,

o g




1)
inconsistent with something that he testified to on
the trial, is that =0?
MR. JACOBS: Yes,

THE COURT: I will allow you to show it .Pro=

ceed.
0O was pres t at the time of that conversation?

At first conversation I had? Nobody but the gentleman
ere wasg t k! A Right in front of my stoop.

'MATLEY: If vyour Honor please ===
URT: The complaining witness has denied
that he had any talk with this witness at any time.
O'MALIEY: I think the complaining witness
simply denied he saw him. I don't think he was :
asked if he had conversation.

MR. JACO

td

S: I asked him if he had any conver= .
sation with Mr. Schroell, the father of the defendantis

(By direction of court. the witness is temporarily 'I
A e E R, recalled, testifies as follows:
id you about three months after the defendant was

rrested have a talk with the gentleman who was ﬂittiﬂk‘i

g0 in the witness chair. (Mr. Schréell, Sr.) at 106th
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Q Did you talk to him at any time in 106th streat?

further testiflies.
DIRECT EXAMINATION BY MR. JACOBS (Cortinued):

Mr. Schroell, did. you have s conversation with thl
rentleman who was just on the stand (Samuel Singer)?. A lﬁ,
gir, I have not.

With whom did u have such conversation? A With
a tall man that was ---~ I forget his name,

The tallest one? A The tallest one. If he would

stand up, I would recognize him, -

3 7 SR
‘.;~;~“_ T

MR. JACOBS; Morris Singer, stand up.
Xorris Singer arises.)
A (Continued) That is the one. ;
THE COURT: This is only receivable if you ln-‘
terrogated the witness whdm'this present witnOI; ‘
says he saw, that's all, ° ¢
MR, O'MALLEY: I know he did ask one of the

witnesses but which one it was, I don't know.

(Witness temporarily withdrawn.)

BY THE COURT:

4 -Did vou, about three months after fhd'ﬁi
v 5 T

arrested have a talk in 106th street with
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THEODORE SCHROELDL, resumes the .t.na‘&u&§~’
further,testifiea; ' |
DIRECT EXAMINATION BY UR. JACOBS (Continﬁed);
Q Did you have a conversation with Mr. Morris 81n§dr,‘#
106th street? A Yes, sir. . |
G, When was that? A That was on a Sunday morning. I 
happened to come out of church and stood on my stoop.
Q State what you said?

BY THE COURT:

You had iff in 106th street? A Yes, sir.

0 About threc months after your son was arrutod!

Yes, sir, and he stopped in front of ‘me and lookld lt qﬁ

and he says, "You don't know meé?" The moment he ppolb‘t :
recognized the man, And he.suid,'"It.is too bad nbOuti

this cdse. Can we do sbmething with it?* 1 said5 'I.hail”‘Q
nothing to do with it. If you want to have anythins to .‘,:‘A‘
you have got to see my counsel."™ Well, he says,
you, I will be around ugain. I will make b01;9;¢~—€

know that I get my friends and will‘éonb QSOQBQA

to settle." Well, he says, "I will
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how", He says, "Will you be on the stoop?" I says, '!i'zfi
I will be on the stoop." About twenty minutes after that
three of them, the gentleman --- the two I see in the chair, )
and another man what sets over there (indicating in gourt
room), they come along and they said -~- well, he says, "Can
we get an understunding about thig case?"

BY THE (Jﬂ(f}{T;

.

¢ Which man said this? A This tall fellow that Just

left the chair (rferring to M°rris Singer).

Who was with him? A The fellow that left the chair

before him; (Samuel Singer) and another man that sits back

there (indicating in court room); the three of thei.
BY MR. O'MALLEY:

Do you mean the three Singer brothers? A The thfee
Singer brothers.
BY THE 'fl\)lli{T; v

You just told me a moment ago that you had no talk
vith the first man? A Your Honor, you‘miéupderntood me. He k
said he would bring around his friends, and W woulad have

.
a talk together, if I would be out on the stoop. I told him
I would. He went away and brougl;xt those two frieh@s or
brothers with him -~-- I didn't know they were brothers.

You say that the three wifnéahdu - thai ﬁhl‘ﬁt'
men, the three Singer brothers, talked withqunfiﬁ
three months after your son was arrestod;h'hilﬁi

I
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LBt atreent kWi, bk
Q You say that, do you?_A ‘Yes, sir.
THE COURT: Proceecd.
BY MR, TACOBS: ‘ :

Q Go ahead? A ﬁe sald, "Can~we settle this‘ca0093¢‘ 

Q Wno said that? A That tall fellow (Morris sxhg-r)..‘,‘k"
That is the gentleman (1nd1cating Morris Singer), then th‘
other fellow, he said to me, “ﬁow', he says i
BY MR. O'MATIEY:

Q Which fellow? A That 1ittle fellow thers in ths Bame
tre (indicating Alexander Singer). ‘He says, "You know I am j
able to tell iy witn;5§ it was’the bqy, and I hﬁ able fb
tell my witness it is not . the boy;' Well, now, I ply,
"That is a fine way you are trying to do. You 'lnt to
swear ~--- whether you want to get‘ money you nnt tb v
either way." ' He says, 'You'dOn't‘truﬁt ulf'. a4,

‘don't trust you." Now, I say, "If you.want any bulinnil
done you have got to see my lawyer."™ So he says, 'Ibll, Oll
‘we see that little friend of yours?" They were not aware
that Mr. Jacobs, that little friend, was my counsel. I
told t'_wx.n I could c¢all him up, 56 they a#id_ they woul&'bi
around auuin if I would call him up and IIO him. :
L,I THE (‘l)lh(T'
Q How Lnd they lcnow about a litth

You were a’one, you were standin& nloni
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but thaf little friend he has been previous to them in their

house. That is how they came to know him by the name of
1little friend.

BY MR. O'HALLEY;

Q You mean that Mr. Jacobs had been to their house
before? A Yes, sir, but unknown to me. They told me they
would be back if I would call him back, they would want to
see him, they would be back in twenty minutes. I went in
the next house, my neighbor, to Mr. Winn, and he telephoned
for me to Mr. Jacobs, to come down, that suche-and-such was
the case; and in t meantime they comévaround again and
I told them that Mr. Jacobs had not come yet but I expected
him very soon.

BY THE .COURT:

That was on the same day they came the third time?

A On the same day, your Honor. They said they would be back

in a short while. In the meantime Mr. Jacobs come And sat
in the front room in my apartment on the Rréund floor, and
I stood outside ;aitiﬂy“or them parties to come. They come
along and I went in to tell ﬁr. Jacobé I saw them cgming.
Mr.‘Iacobs said "Tell them to come inside™. When they

got on the stoop I told them to come inside. 'Ho,vno,"
they saild, thcy'uouldn't come inside. If my little friend

wanted to have anything to say he should come outside. So

Mr. Jacobs come outside --- we stood right alongside the




17

say yes or no. Mr. Jacobs said, "What is 1t? Is 1t mone
you want?" So that tall fellow (Morris stnger) layl.
Mr. Jacobs says. "How much do you want?" Well, hnrquyl,
know we had a loss of time, and the pain and ono,thinz'lnl‘J
another, $100." Mr. Jécob; says "what, one hnnqrcd dolli}b
for each of you?" "Oh, no," they said, "$100 for f#-'thfi’;ﬁ,“
of us." So Mr. Jacobs turned around to me and said, 'Eb!'iﬂflj
i1t I told him I had no money to give, and if the Aunt

of the boy was willing that lived over in Astoria'--— this
was only, I should say a fake, you know -—; was w;lliﬂg to

put up the money for the boy, I had to see her first. 8o

they said tney would call éround thé'next day to loé'h.. .!hps
next day, on a Monday evening, a rap came on tﬁa door, and '
in walked‘thv tall fellow (Morris Singer) and the 1little
feller (Alexander Singer) ---,.walked in my room =-- and my
wife says, "Oh, you are coming for the money?" “Oh, no,

we are -coming not for the money."™ They sald, "We want to

see that little friend of yours", and with that they walked
out, and they haven't come in the house again until last
,0ctobqr vhen they c*ﬁe in the house and they said =-=- f
BY MR. O!NﬁRLEYé

/

Who came in the house in October? A The three of thliﬁf

’ - : v 1 b
They said, "We got summoned from the Court, but we won't
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appear and you needn't go. There is nofhing of that ca;e.
You needn't go to Court. We won't go to courtveithﬁr; there
<won't be nothing oflL&.‘ And that is the last I seen of them
until I seen them here in Court.
BY MR. JACOBS; '

Q Did you then notify the District Attorney of that fact,
about them asking for this money? A (No answer).

Q Did you on the day that the case was on for pleading,

inform tu@ District Attorney's office of these facts?
: MR. JACOBS: Mr. Vidiver, I believe was then in
court,
MR. O'MALLEY: - This case was on for pleading
April 11th, 1910. :
April 11th, 1910 =--
(Question withdrawn.)

Did you ¥now that Mr. Vidiver was informed of these

facts on the day this case up for pleading? A I was not.
You didn't know about that? A No.
Was vour wife at home at any of these times that these
people came around’ to your house? A Every time,

Was there anybody else that sdw them at any time?

A '

On the first occasion my daughter was present.
BY THE COURT:
Let me see if I understond you. You pay careful

o |
attention to me. You say that about three months after your

{ 3¢ O |
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son was arrested =-- A Yes, sir.

Q (Continuing) On_;,Sundny, Morris Singer came around
to your house, or came into 106th street, and you were
standing at yvour house? ! Yes, sir.

Q That you had a talk with him? A Yes, sir, .

Q And he went away and on the same day came back
with another man? 4  With two companions.

Q With the other two gingers? A Yes, sir.

Q And you say that the three Singers came to your housé
again on that same day? A On the Sunday, yes, sir.

w

Later? A Later on. g
And then ?ou say that two of the Singers came to vour

house sometime the following October? A No, on the follow=

ing day, on that Monday evening and afteéer.that again last

October.

BY MR. JACOBS:

You told the Distric¢t Attorney in this case of these

faots before this case came to trial, did you mot? A I did.

34 g
{ your business? What do you do for a 1living?
Painting.
here is your palnt shop? A I am out of business now,
I am too old to attend to business any more. |

) Do you work at any time? A Yes, right atraight along

vet for myself.
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Q In other words, you do painting jobs from fime to
time? A Yes, sir.

And yvou live where? A 115 East 106th stréet, and

being takéng care of property there, what I get pald for,

CROSS EXAMINATTION BY MR. O'MALLEY:
Whom do vo rk for? Who pays you? A Who pays me
now? Mrs. Elizabeth Deal.
BY THE COURT:
Q How long have you been in charge of that property?
A BSix years.

BY MR. O'MALLEY:

How much salary do you get from it? A Well, I get

Y

all the work t is attached to it, and I get eight dollars

a month, regular salary. , : '

0 to 1 est of your recoilection it was in May
that this Morris Singer first came to see you? A Well; 1t
t latter end of April or --- I am almost posis
ti it { ; latter end of April.
Liiiin they seen Mr. Jacobs before that time?
t on't know, where they séen Mr. Jacobs, butﬁwhen

t comes on, I understood that Mr. Jacobs had
ouse to see them people.
represented your son at the Ingistrato l courim"

yer up in 120th street.



21

It was not Mr. Jacobs: A . No, s{r;

Q So that so far'as you know the complaiﬁant, or hi;
brothers, had not seen Mr. Jacobs up until the time that
they came to yuﬁ? A Not to my knowledge. R

they said that they wanted to see your little

nd

friend? Yes, sir,

id they tell ou 't t he had been to their house?

Did Mr.. Jacobs ever tell you that he had been to their

house? A Yes, sir, he- told me afterwards.
Q )id he tell vou why he went there? A No, sir, he
didn't tell me what he :went there for., -

Now, then you said there was some talk about leeinq'

your aunt =--- the boy's aunt? A Yes, sir. ; et ]

Q

Q Where does ‘she live? A That was all a fakn; T s
Has he an aunt? A He has not. v ! "k
He has no aunt in Astoria? A No, sir.
ted the aunt? - A4 It was my'thoughf‘
en u"think ofl{;::? A The moment it struck nn“f?
that i nly way I could get them over so as td maki‘
that they would get thée money.
ir. Jacobs caue down, &and then shorfly_at‘!g_’
cumc»bac#. Now, beforerihcy came
Jacobs have any talk about ihsfyii

ouldn't hae no talk, bodluﬁi
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know myself what they wanted w-w they didn't tell me they
wanted money. : |

Q Then they said they_would come around the next d#§f "

A They would come around the next day.

Q Were you there? A I was.
Q And did they ask you for money that day? A fhﬂy did
not. | !

They didn't ask yvou whether you had been to see the
.boy's aunt? A They asked for my little friend and if he had
seen the aunt. :

Had theyv talked about this money in the presence ot
Mr. Jacobs the day before? A They had. .

They had mentioned this one hundred'aollara in the
presence of Mr. Jacobs? A Yes, sir.

And did you say in the presence of ﬁr. Jacobd that
you would see the boy's aunt and see if you could get the
one hundred dollars? A Yes, sir.

And that conversation took place in the presence of
the thr thers and Mr. Jacobs and yourself? A Yes, sir.

re was it? A Right in front of my window on
my stoop, where I am living, 115 East 106th street.

Well; it was you that had the talk about the one
hundred dollars, wasn't it, uifh the brothers? A No, it
was Mr. Jacobs that had the talk about the one hundred

dollars. I didn't mention anything about money.
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You suggeate: the aunt, you and he, didn“ﬁ;‘;
That was after the proposition was made ‘that they

one hundred dollars.

q We-il, it was all talked over between the thp“
and Mr, Jacobs? A Yes. '
Q@ And then you suggested this aunt, did you? A-'I.

say anything after that.

o suggested going to the aunt for the money? A T

did.

oo Yoms

Q' When did you s that? A After the mention ni made :
of money matte r's.i
0  When did you say tmt you would find out 1f yO\l
could get it? A ‘I would go over that Bunday aftom n
Q Youv said you would go over ‘that Sundayvarte,rnog

find out? A Yes, sir.

G And then they came back the next day? A

evening.
Q The three of them? A Two of them. : e
Wno was in the house at that time? A My wife, ” '
daughter and myself. |

Were your wife and daughter present when they came
in? Yes, sir. - ‘ .: | j
Who said anything about money? 2 My ﬂ.fn
What did they say? A They said, "We addr

the money. We want to see your 1ittle £
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2
u

. Q Did they ask about your having gone over §>
A QYes. i il

The boy'é aunt? A Yes, they asked me.

What did you tell them?A AE toldktheﬁ thﬁt 359'

been going out automobile riding, and I couldn't see her.

tion =-- they mentioned the conversation you had the day

bhefore? A Yes, sir.
Q Vhat did they say? Will you tell us? A Well, that‘s"

all they said. My wife says, "You got to have the money?" i /

And T told them that his aunt had been going out automobile

riding, and I had no chance to see her, and I told them to W -

come around again.

Q Didn't you say they said they didn't come after the ] ;
money? A That is what they answered my wife, yes.

brought up this conversation zbout your having seen

t mt? A I brought it up., I had to tell them you know.
hey sald they iﬁdn't cqu ifter money, didn't they?
't know what they come after. :
\ ' id they ij@n't come .after uoney? A They sald
V4

t come after money. ‘

Why di u bring up the conversation aktout having gone
over to see the aunt? A Because I had told them the previous "=
day I was going over to seée his aunt.
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BY THE COURT:
(,, Who spoke about the aunt first on that‘sooonQ’bl

you or they? A I did.

0 Now you understand me, when they came back and yoﬁrl?’

wife and your dsughter was there, who was it that spoke a@du
the aunt, you or they? A I did, your Honor. I told thén.
that the aunt had gone out sutomobile riding, and I‘had no
chance to see her. ‘

BY MR, O'MALLEY:

Q But prior b that time they had told your wife they had
ot come for money? A Previqus to that, yes, sir;
Q When was the next time that you saw these brothers s
inﬁbctobur, you say? A I guess it was around October.
Q Did they come back to see Mr. Jacoﬁs or youfself?
A . They never come back to see me no more. i R t
Q Do you know whether they ever weht to see Mr. Jhcobl
after that? A I don't know. |
0 But they said at that time that they wanted to see your;i@
11ttle friend? A Yes, sBir.
Now, the next time they came to you was in October?
18 i October, |
And os I understood you to say they said thﬁi‘h&#
rucdivéa subpoenas for Court? A Yes, sir: i “x“?ﬂ
BY THE COURT:

0, All three came in October®? A

&
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BY MR. O'M ~..erch:

Q Did all three come together again in October? A I

wvouldn't swear all three cume together.
Q Well, were there two? A The tall fellow and the ===
Q3 (Interrupting)? Morris.Singer and Alexander Singer, is

that right? A Yes, sir.

What did they say again at that time? A They told me
it & t necessary for to come down to Court, that they

wouldn!t.go to Court themselves, and the case would be all
. dropped.
Did they say anything about the money that time?®
No, sir.
0, Who was present at that conversation? A My wifej
it was in the eVvening.
tho else? A My family, my wife and daughter, Snfimyss
S i T
ri n the lounge, = on the coueh, alloép.' i
t? 'A Yes, SLirs
tion money that time? A 'They did not. Sl
oY y t they had come to see you about? A Tha
t we need not go down to Gourts
ot mention momey that time? A They
w, have they ever since mentioned
to my knowledge. ' FECi- gl
them sihce? A I have met them in
them, D
k to you? A Heo, sirs
::O, Siro 3
't time vou ever saw thein? A That 18 the

in my house. I met them several
but I never snake to the pRESY.
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TILLIE SCHROELL, called as a vitheot ik b.dhix"
of dﬁrendant being first duly sworny tentitloliii fgli‘
DIRECT LiAMIﬂATION BY MR JACORS:
Q Where do you livév A 115-East 106th Strept.-
Q. You are the mother of the'defendant? A Yes gir.
Q Did fou ever See_”orrie Singer. in 108th Street, or‘inA

your home? A I did,

0 Tell the court about what was said, if anything, by him

to you? A VWell, trey called to the house,

Q I asked you about Morrie Singer? A Oh, about Morris

Singer,

Q Just state what he said, if anything? A fell,
he called to the hpuse,
BY MR, O'MALLEY: .

Q When was it ? A On a Sunday Atternoon about.2 o;éleﬁgi"
and he said he would like to see---he would 1like to see Mr, i
3chroell's 1little friend, whicﬁ he just was sittingvin‘tho
front room, Mr, Schroell, he came .in and said "Here they
come, Mr, Jacobs, they won't-come in." Mr. Jacobs §l1d 'Tﬁ“‘
I will have to come out" There were th}ofe geint.»].-on; l!r. {8
Schroell and Mr, Jacobe, I stood at the front foo‘ 'jﬁ‘lf.
when Mr, Jacohs says "What do you want?® Fe said -'.'; \
Gt } 4 %
MR. JACORS: |

i Nenr EH did pour husband tgj.;
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A Wo, T heard that at the window---I was standing ﬂthn {}ﬂ:_'
daughter by the front room wiﬁdow vhen the five men Icfi oth
standing together. Mr, Jacobs says "What do you want?®
He says "Well, now, we can settle this matter." 3; 0531
do you want, moﬁey’" He said "$100." He said "100.ffotu
e;ch of you?" He said "Wo, nof $100, for e;ch; $100." he
says, And then T walked away and I didn"t hear anything"
more that wa; said an that occasion, »

BY THE COURT:

Q You say that was said on the sidewalk in front of

the window at which you were standing? A Yes gir, at the

window where T was standing,
BY MR, JACOBS:
Q The window is about even---there is no stoop in that

house, ig there? A Only a little short step, that's

all.
Q ‘About how many? A Three,
Q And the window is right off the street, is 1t not? A 1
Yes sir, ;
There is a short railing in front of the window? A
Yes sir, .

0 And wae it up acainst this railing that these P“PIQL’
were etanding that you have testified about? A Y.;.lit.~jf
Q@ Which side of the railing, toward the stoop of'qufl

>

reet A They were standing on the stoop --=on the
- ¥ A i x
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you R
street railing and we were standing there too,

Q There is,a bend in that railing, isvthcr; not? ’;}_
Yes sir,
Q Were they standing on that bend? A Well, lilninz
against the'bend like,
Q Right along the bend? A Yes pir, they were 10ln1ns.’;
against it, |
Q Did you see Morris Singer at any time~after that? A
Yes sir, T seen him twice after that ---they were right>1n
my house,
Q In your house? A Yes sir; T was speaking to them in
my dining room? .
Q Where is your dining room? A Right off from the
kitchen; and théy.knocked on the dcor Wonday night.
BY THE COWRT:
Q When you say "they™ whom do you mean? A I don't
know their names,
Q Can you point them out in the court roo&v A Yes,
The tall geéntleman, and one man a short man.
0 Are those tﬁe two (indicating Morris Singer ln&
Alexander Singer) A Yes sir/ You know T can't see very good
from a tistance, but there is - a tall mahAund“a'lﬁort -hn.l;!ﬁl
can8T see very 200d, I didn't take.pw glagses; my .,‘.;
isn't so good. . . l

'af vou see this man now? A Yes, that was the
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s cameﬁn first (Indicating Alexander Singer), and (!ﬂf !»M

the two,

Q They are the two? A Yes, (Indicating Alexander 81

;nd Morris Singer).
BY MR, JACOBS:

Q State what was said in your dining room at that time
A They come in, knocked at the dcor and T told them to come

in, The tall one (Morris Singer) comes in and he says---

I says "You are coming for the money?" He says "Oh no,

not in a hurry about the mongy." I says "Come in, " He said
"I have got my friend here," I said "Come in ", He said
"We are not in a huryy for the money, but we wish to l.c-lr.
Schroell's little friend," 1 said "He is here now, you

must call around.," and Mr, Schroell was spoaking then to

them and they went out, The two men called then, T thinkF-;
I couldn't just tell you the month-~-but they called, T think,
in October,

Q The same two; A Yes sir, the same two, One talks
good English there, He comes in and I told him to como in,
He came in, walked through the kitchen into the dining room

sitting :
'"where T was clearing the table. l'y daughter was, sewing, He

A
says "Listen here, we got summoned to court but don't yOI .
go to court, it is all over.," T said 'Don't you kaov l’

son is under a thousand dollars bail?" T have to go. = &



Q What else was said, if anything? A That is all that

was said, -

Q@ Have you seen them after that? A T didn't ase them
after Dectober, no sir; not till fo-day.

Q@ Was the defendant there at any time'wheh these pooplo ‘_?r
were there that you can recall? A Yes, T almost forgot. Gt J
My 8on didn't feel very well=--

Q Was he there? A Yes sir,

Q ‘And did they say anything in regard to the defendant
lying there am ? A Well, when they were there in Ogctober

the two men, my son didn't feel good and he was 1lying on the

-couch, my son Frank, and they looked over. at him and they

said "Don't zo in court, we can't swear that is the boy."
That 1 hat 1t was, =
Was that mefore he went'to the h.ipital or after?
A That is before he went to the hospital, Frankie has
een sick all along, ‘ _
t all that was said? A That is all that was

said, And trey said "Good evening" and walked out .
CROSS EXAMINATION BY MR, O'MALLEY:

I
On ¥onday followiyz the Sunday you say they ClIOI‘
1 . (] L
there again? A  Yes sir,
Q Morris and Alexander? A Yes sir,

g ) *;"‘r‘:'\i
they came in and the first thing Yo qu.l* m’
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wés "Have you come for the money?" "A Yes sir.
Q When had you talked about the money? ‘A Only on that

cveningv |

0 With whom? A Only the teo gentlemen that come for

the money,

Well had you talked with anybody else about it? A

No sir,

Q You hadn't talked with your husband about raising monef®

A Oh no; 1 nnuldﬁ't talk about anything like that,

You hadn't talked? Was there some talk between
you and your husband as to raising.$100. to pay these people?
A. No, my husband said he didn't see why he shouid give them
$100, when he didn't do it,

Q How did you come to mention the $100, when they
first came in® A Well, T heard them tell Jacobs they wanted
$100,

Q Was your husbhand there? A Yon'sir,‘apd Jacobs
and my daughter, -

Q You hadn't talked with them about ihe $100, vefore
that? A Yo sir, that was the first time I seen thimfihcn.
Euk they were ig my houcge, but I seen them at the rtillng;,
but I didn't speak to them,

Why didn't you permit yoﬁr husband to mention Itﬂﬂ&if
the §100, A I don't know, My hulﬁand was #upi th.rggll

|
you know, doing something.



A . Well, they were so0 quick talking about it, saying "Ve
aint in a hurry about the $100.; we want to see ybuf'frﬂb
Q But you said it as soon as you saw them ? A Yes, 1
said "You are coming for the $100,? We can't giv;vit to you
tonight, " "Oh, we aint in a hurry," he returned; "we mﬁ '-
to see M}. Schro?ll's little friend," 1T said "He is busy
Just now", | |
Q Was Mr, Jacobs there that night? A No sir.

Q Did they ask if he was there? A They wanted to see .

Q Did they ask you whatche was:busy at ? A WNo sir,

0 Did they ask you where they could find him? A No
sir, ! |

0 They simply took your explanation that he was bylif"n
A Yes sir, ‘

Q And went out without any furthe r talk? A Yes sir.

Q Did they make ény appointment to meet him? A No
8ir. :

Q Did they ask where they could find him? A Ho~'lxr_.,

0 Simply came there and you asked them if they came f
the £100,  and they said "No, they just wanted to see the )
little friend”"? A - They said they were in no hurry abouf 3
they would like to see the little f¥iend. e

N Put they didn't say they didn't want it?
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Q They didn't say they hadn't come after it? A Wo,

they said they were not in a hurry ebout it, did he have

the §100, But I said "Mr, Schroell aint got it",
Q You heard your wama husband when he was on the stand
say that when they came in you asked them if they came after

the $100, and they said "No, we came to see your little

friend;" is that sog A Yes, they mentioned the money and said
they were not in a hurry about the money but wanted to see
the little friend.

Q Did they say they were not in a hurry for it or hadn't
come after ito A They said they were not in a hurry for it,
they wanted to see the little friend,

Q So what your husband says is not correct?

Objected to; objection auétainod.

0 They never came back after:that time until

October? A 1Intil Ociober, the two qentlomep came and

sat in my dining room,

0 And they came back at that time and made no demand

for moneys A N8, they did not,
Q Simply said"vou need not go to Court;the case is

over" . A The case is over,

1

0 Did they say that they had seen Mr. Jacobs.in the

mean time? A No sir,

\

0 Did they ?sk where Jacobs was? A VNo,

Q ‘They ask where your little friend was? A No lir.‘



over when the case was on the calendar and'told_you thlt"'
yd; need not go fo court?‘ A Yo, T didn't know what
they thought about it, T didn'f know what they meant by 1t,;

Q You hadn't given them any money? A No,

Q Had you promised to give them ényo‘ A Yo,

0 Had you ever promised? A Juat as I told you before, bﬁL
when they come after it, I told them we didn't have it and fnqy,nl
sald they weren't in a hurry,

Q So far as you know was there ever any agreement between |
your husband or between Nr, Jaéoba and these complainant;'
that this case would be dropped on the payment of $100,? A
Well, I don't know; I guess that is what they wanted, They
said they could get---

Q You don't know whether there was any arrangement
to that effect 2 'A No, I don't fhink 80,

(The Court now declares a recess till 2 P, M.,

first duly admonishing the jury as usual)
After recess

o0 450 R A O ?,C HROEIL, resumes the stand and
further testifies,

CROSS EXAMINATION BY MR, O'MALLEY: (Continued)
Q I want to ask you just one question., How far

is thie window, at which you and your daughter stood from

I
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5

the sidewalk? A T guess about---I am not sure ﬁut I gnlﬂ
about two feet or something like that; you know, just like
a stoop in between it like, :

Q FHow far up aboie the sidewalk, is it? A Just
something 1ike I am sitting,

Q About ‘the sidwaik® A Tes sib;

Q Where is that stoop? Where is that stoop-=--at
the door? A Yes s8ir, .

Q How far from the sidewa&lk is the wall of your _houlo?._
Does it come right up flush to the house? A Yes sir.

Q Or come right up flush to the sidewalk? A Yes sir.

0 How many windows in the front of your nouse? A Omly

one,

Q Was that opened or cleosed? A It was ﬁpen.

Q Open» A Yes sir, '

Q And how did you come to step to the window? A When
I seen Mr. Jacobs going out speaking to the gentiau.n I wlntﬂ,
to hear what it was and I come, standing at the window, to
listen to it,

Q 'Did you call your daughtef to go tbo? A Yes sir,
T says "Here is the three gentlemen now".
BY THE COURT:

Q What is your daughter's name? A ..Annu,Schrocll. )

)

BY MR, JACOBS:
Q When you say it was one window in your house, what you

=)
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mean? A Just on our side; a bay window,

Q One window to your apartment? A Yes sir,

Q Is there a window to any other apartment on th

same floor as this? A ‘Yos sir,

Q On the other side of the stoop? A On the other

side of the stoop,

Q One window? A Yes sir,




" them at one time and seen those two,

12 ‘

ANNA SCHROELL, called as a witness on behalf
of defendant, being first duly sworn, testifiesas T

follows:

DIRKECT EXAMINATION BY MR, TACORS:
0 Where do you live? A 115 East 106th Stf!.t,
0 Are vou a sister of the defendant? A Yes sir,
Q Did you at any time see any ‘of bhe three gonficn.h :
sitting back there known as Singer--- '
MR JACOBS: . Will you kindly wiand a8 CEES
dressing the Singers in the back of the Court room)
‘A I did see that gentleman (Indicating Morris Singer). ; | o

Q The other ¥r, Singer? A I seen the three of

Q Where did you sé€e the three of them? A On a 8&n@§y7r
afternoon late, around two or three o'clock-—tf I am ﬁcf’.3‘ 
sure, |

Q Where? A 1In the front of our stoop.

0 What street? A 106th Street.

Q Who was there? A We were there at the time and-mw
ther .

0 -And the three? A And the three gentlemen,

Q Did vou hear any conversation? A My mother und.¥
was at the open window, : . e L

O Did you hear any comversation that was held? A

did hear part of it,
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Q What part of the conversation? A I heard the plrtj‘"‘k
of it w}"en they asked for money, and when thej asked for _tho ,
$100, you said "For three?" They said "No, the $100, b.t”ﬁ
the three 'Of. us" ,
Q Did you hear any furtke r conversation? A And then
I heard my father say about the aunt, and my mother and I
walked away from the window to laugh, because T knew I had
no aunt,
Q@ When did you see them again? A On. Monday night, ther
following Monday. |
Q@ Where did you see them? A They come and knocked at
the door and mamma says "Come in"
Q Well, did you see them in the houge? A In the house
of course,
Q What door? A  Out kitchen door,
Q Is the door opened up on the kitchen? A No the :
door is closed until we ask them to come in and then thoy.
opened 1it,
Noes the door enter upon your kitchen * A What
do you mean by the door,
Ty er w~ords when you pass through the doof are
y ou in-x@e of the Kitcﬁcn’ A Yes sir,
You pass through from the outside ami the first room

vou zet into ,is the kitchen? A Ye» Bir. : ‘Ai“



14

Q Have you any other room? A After you get H;‘:

kitchen you go into the dining room,

A In the kitchen, and of course mamma asked them Qb;iitK

down, They come into the dining room then and been seat

wag papa and T and my mother,

0  Was your brother there? A On the first tin.,_no
sir,

Q@ Vhat was said by you, your father or. mother in the
peesence of these people? A T Qaid noihing at the time,

Q Did vou hear them say anything? A My mother ppoko
first,

0 Whit did she say? A She says "I haven't gzot the
money" , ;hat was the first word she spoke to thgm.

Q What did they say, either of them? A The one man,
the tallest man (Indicatinz Morrie Singer) said, he says he
was not in a hurry for th; money, that chéy could wait,

Q That is what you recall as the substance of the con= '
versatioh, is that the idea? A Yes sBir,

0 What else was said? ‘A Well, that was all that I
paid attention to at the time, because I went on with my
work which T was doing,

Q What were you doing? A Clearing the table,

Q Was there any further conyersation they then had that
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you can recall? A 'Not that I can remember aﬁoﬁt;

0 When did you see them again? A Sono'tiuo
ward they called again, I see him also I.'.l llying‘ t
present time,
"Q Where was this? A This wax in the dining roél;'dil
the same place,

Q Who was present?' A My brother was 1y1né on the
couch, asleep; my mother was there and my father and my-
selfl,

by
Q What was then said, if you can recall, mhmmk either

of- the Singers, and nameé each one? A They both talkbd.lt
once like and they said they were to Court that day lhd
that they says the court was all over they were going to drop f
the case, ' : ]
Q Sort of a relay conversation---one would ;qy.lonoihth.'“fc

and then the other add on something? A That is just the
way they went, And mamma said the boy was under a thousand
dollars bail and they could'nt miss the court because the
bail would be taken away, that she was going to at;pnd the
court, and they said it was all over, that she should go
no more, Then they looked over and the boy was lying on'th§.

| *  couch and they said we can't swear whether that is the |

. boy or noF". )

i | Q. Who said that? A That'tall gentleman thofp.w(fift'l

dicating Morris Singer)

! Fno g GO LS
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Q Morris Singer? A Yes sir, He said ne goulan't
swear whether it was the boy or not, | |
Q@ What else was éaid, if you c‘an recall? A Th;t is an
T can remember, That is all ‘T seen of them until T coﬁc Y

to court, AN i

CROSS EXAMINATION BY MR, O'MALLEY:
Q@ At the time they were there this last time, when they

said the case was all over, Xe did they say why it was all

over? . A No, they didn't make any answer---because they

was too much bothered with it and they dropped it,

Q They sadd it was too much bother? A Yes, that they
dropped it as much as to say tha.f. they didn't appeal to the i
boy.

Q Did they say they had been to court that day? A No,
they weren't to court that day., They said it was all over.

Q@ I thought you said they had been to court fhci day?
A They. zot summoned that day, '

0 Did they say they had been there? A They said ﬁhl’
had been there, that theyncompletely threw it out of o;ur! i

themselves,
0 Did they say the case had been dismissed? A MW
f Did they say why? A Didn't say why or aoth"‘ﬁﬁlr-l

Q
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'DIRECT EXAMINATION BY MR, JACOBS:

1Y
after that Monday they came there, did you? A That was
the only time. T heard tney asked for money on that Monday
night , ) |

0 Do you know of any reason why the three should

come back voluntarily and say the case was over? A No,

BY MR, JACORBS:

Q Did you hear them talk about moneys The first time
you Baw them outside of the house? A On Sunday you mean?

Q Yes? A Yes, I did,

FRANK SCHROELL, the defendant herein, called '1
in his own behalf, being firet duly sworn, testifies as o 4

follows: s

Q Where do you live? A 116 iaat 106th stroqt."

Q You have got some trouble with your tooth? A Yes
sir

Q Talk so the juryman in the furthest corn;r can hear

you, Where were you on the night of February , 19, 1910?

A I was coming from a show, Keith and Proctors, in 126th
Street,

Q "here did you then go"’ A 'Puli-r.)g 110th Street I
went in the candy store,

0 Where did you 707 A To 1101’lh Street, ‘ou‘w ”

o

I bought a package of cigarettes,
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Q Where did you buy thni package of qigarltt.l?n_l 7
the candy store, 110th Street, 125, | -. 

Q And when bdying that package of cigarettes aid i!ﬁ 
see any of these three zentlemen known alithe Singof
Brothers there? A T seen twd of them inside,

0 Which ones? A The tall one and the short one,

.Q Mr, Alexander and Mr, Morris---
MR, JACORS: Alexander and Morris Singer, kindly

;t..-md up .

(Alexnader Singer and Morris Singer arise in the

Court Room). '

0 Those two (Indicating Alexander and Morris Singer)?
A Yes sir :

Q Tell the Judge and the Jury what took.plloq th!rix
at that time? A Well, T have been going inta tho'eghﬁy_h> ¥.;
store for years, :

Q. Who owns that candy store? 'A' M}s.‘ROIanlul and ‘&
Rosenblum, I went in and gzot a habkt of always fooling,
80 T asked her to let me have a box of cig;rottb- lnd thO _
lady czive me the cocarettes and I says "All right® lqd I
started to talk to them and the first fhing ik knéi I &Oﬁ |
a slap in the jaw, | it

Q Who did that? A A'rne“big' tall man. ;

Q Morris Singer? A . Yes msir, 81&?’5‘ ‘

and the other ome pushed me out, I -11i1‘113n

-

SO R Y
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L 8 0 pq& for the cigarettes and I will go out". Then I
got pushed out and ‘T walked home and T suppose somebody
seen me getting the slap in the jaw went down and told some
boys around there that know me well=-'-
MR, O'MALLEY: I move to strike that out,
THE COURT: Motion granted.

A (Witness continuing) and T was walking home, I went down
Park Avenue, comingz back, T didn't see nobody araund to
ralk to coming back, T went home on a slow trot, The
first time I got over in 109th Street he said "You are
under arrest.," I said "What for?" That's all I know,
BY THE COURT:

Q Where were you when you were placed under arrest?
A 109th Street, on my way liome, on T.exington Avenuet

Q You sBay you were on 109th Street when the officer
arrested you?” A Yes sir,

0 Between what avenues? A On Lexington Avenue be-
tween 110th and 109the Sykmxk Street,

0 You were on Lexington Avenue hetween 109th and
110th when hhe officer arrested you, is that so? A Yes
sir,
Q n:d'you at any time strike ﬁhe complaining witness
that night? A Yo sir,

Q Did you knock him down? A No, your Honor,
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CROSS EXAMINATION Bf MR, O'HALILEY:
Q You live at 115t East 106th Street? A f.l sir. -
Q Where is yow House? A Beiw.on Lexington and
Park Avenues, near Lexington?

'W ~On which side of the street, north side or'nouth

side?

BY THE.COURT: =
Uptoen or downtown side® Do you live on the uptown

side of the street or downtown? A nUptown,

BY MR, O'MALLEY:

Q  How far from Park Avenue? A 'Well, it 1s nearer.
Lexington Avenue than Park Avenue.

Q) How many houses from Lexington? A From Loxingtoh
Avenue it is seven houses,

Q How many houses in that block? A I wouldn't be=~-
I don't know, I never counted,

Q Seven houses---about twenty feet to the house, isn'f:
it? A Yes sit, somethinzg like that,

Q@ That is about 140 feet you live from Lexington Aionuo.x
Now do you know how wide that block 18?2 A It is the widest |
block in Vﬁrlem_

0 How do you know that? A. Because it is a wide ltrut';i

Q I mean the distance between Lexington Avenue and
Park Avenue, how wide is that block? | -

THE COURT: “e wouldn't know that.
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Q How long éibiock, betwe;n Park Avenue and‘LoxinétOpf d'

Avenue? A It must. be over 400 feet, .
MR, TJACOBS: It is about 550 or 400 feet,

Q You live, seven houses you say, from the corner of

0t

o

Lexington Avenue? A Yes sir; private houses, come before our

s
-l
house, .

Q You say you had been where that night? A Keith &
Proctors, 125th Street.

Q Who was with you? A A young boy.

Q ‘Where is he? A He lives in 109th Street,
Q Did he come down with you? A Yes sirm he come down
and went home because he lives near Park Avenue and 109th
Street,
HY.TH] COURT :
Q What is his name? A Raker.
BY MR. O'"MALLEY:
Q What is his flfst name? A Eddie,
Q What is his fi {df't name? A That is what I couldn't
tell you. :
Q How long had you xmuﬂﬁ him? A Four years, I Allld- tg b
t my rolls every night, you know from off his moth,r.
Q What street does he live on? A 100th Street.
Q Between what Avinues? A Near Park; Lox;nqthnfﬁ#éﬁf
Parx, . F

Q 'In the same block that ;\rdh live? A Yo, .f{”,"

' 4 . 7
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109th &treet and I live in 106¢h Street,

Q@ In the same corresponding block? A Yes,

Q And he had been to the ghow with you? A Yes sir.
Q And he came down from 125th Strect, down Park Avenus e
with you? A Yes sir, and left me on xXhx zmxmnmx =f Park ; ?P

Avenue and 110th Street,

Q Where did he go? A Home,

0 - Where did you go? A 1In the candy store and right A

home.

0 How far is that candy store from the corner of Purk
Avenue and 110th Street? A About twelve houses, double
houses ,

Q Did you tell him where you were going? A Yes sir. Hlie

Q What did he say? A He says "I am tired, lI havo "b_o’on”
out the night befLre and T want to go home and take a gool.‘
rebi". ’

MR, JACOBS: Objected to; I do not see the ma-

teriality of it, . i

THE COURT: I am zoing to allow it,

Q At the corner of 110th Street and Park Avenye.you
said you were going to get a box of cigarettes, is tha\_ .
right? A Yes sBir, _. | |

O And he said he was going on home? A"'OlLi&i.ﬁl

Q And he went down Park Avenue and 110th reett

Yes sir,
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Q And he knew you lived in 106th Street? A Yes,

Q And did he know you would have to go with him? A

Vo sir, -
Q. He knew you were going down thaf way later? A Yes 511 $f
Q But he didn't wait for you» A No sir. o/ e
Q So you went over to this>store alone? A Yes sir,
Q And what time was it? A About nine o'clock, s

Q What time did you go to this uhéw? A 6 or half past 6

Q You went to the show between 6 and half past 67 A
Half past six,

Q What kind of a show is it? A It is ten cents and
fifteen cents and twenty five cents; moving bloturou.

Q How 1th'did you stay there? A Stayed there till
seven o'clock, |

Q Did you work that day? A Wo sir,

Q Did you work the day before? A Yes sir,

Q What were you doing° A Working on a railroad=--the '
Interborough Rapid Transit Company.

0 You say you went to the moving picture show at 6
o'clock? A Yes sir,

Q He was with you? A Yes sir,

Q And then you came down and went to the store? A ;

Yes sir, '

Q How did youbhappen to go into that store? A B‘illiiJ'

. it is the only place I deal in in the neighborhood.
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Q You 1ivod down 1n losth Strootv

I always dealt in thnt plcoo

9

Q Amd this store is up in 110th Straoﬁ_’”
air,__ . - :
Q'.Anr'allm&ou'wanted was a packame of nigtrqi’
I passed there——- | i &

qQ You were on 110th Street and Park Avenuo, 'Driﬁ"A‘
you? A T come from 125th Street,

Q And this store was up on 110th Stf,ot.'botwjon‘ilékf7
.and Lexington Avenues? A iés sir, ;

Q Weren't there some stores on the way down #ﬂp‘féA'i
No sir, not on Park Avenue, ‘ : |

Q@ Veren't there on any of the ofhof oornqrqf

sir, not on the corner,

Yes Sir,
Q And you always patronized th;t,p;lo;f A
always, » . '
‘Q And went up there alone to gt‘

ettes? A Yes sir.
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169 A Yes lir. :

there, the lady was in the store. The man was ovcr tn #r-
‘Q - And you knew ¥r, and Mrs, Rosenplun, qidn't.ypu?
Since I was a little'boy. ' ‘
Q And she was there that night? A She was ‘thqc#
night., :
” Q And Morris Singer and Alox#ndcr.sing'f’!ir
store? A Yes sir,
Q Did you see the complaihgnt Horr1l S
he in the store? A 1o, I seen only-thopﬁ_;
éhey;were in there beférﬁvlvcame in; ‘
Q@ Did you see the woman there? A

see nohody.

Q You went in and bought a pachgc 'fm t

8ir, 1
Q Yow tell us exactly what occurruf A m;i

went inside and bought a package of dig.r.‘iﬁ#

fool with the lady like we always do,
Q@ What did you do? A T told h.r,,&”‘

with her and I says--~

Q What did you say’ )
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cizarettes, and she handed me the cigircttol.

'Q What did you say? A I was saying to her "Where
ie Sam gone tonight"? She said "He has gone out lpdrfll‘;é
Well, that is the only place a married man can do---go out
sporting Like a young feller." She got mad and l‘id "Get
out qf here." I said "Wait till I pay for ‘the cigarott.l'..:
The first thing, she told me to get out, T got a slap in the
face and T didn't know what etruck me, and they grabbed me by
the collar and pushed me out,

Q@ Did she slap pou? A No sir,

Q Had you ever seen these men before you went into
the store that night? A Yo sir, never in my 1ife,

0 You had never seen them in that store? A No sir.
BY THE COURT:

0 Which one of those two men slabped you? A The tlllilt
one (Morris Singer),
BY MR, O'MATIEY:

Q Did you hit back? A No sir,

Q What did you do? A  The officer just past the candy
store then, | 7

Q You were both in the candy store, you and these
two men? A Yes sir, :

Q@ And he hit you in the candy store, didn't you?

A Yes sir, “

0 And the door was then closed? A The door was
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Q What did’the‘otﬁef man do, 1f'anyth1n¢7; A

two of them butted in and shoved me out or the door.

0 And you didn't do anything? A No, I didn't ll' a
hand on them, didn't say a word, _ g b

Q When you got at the door you say you saw the oftioof’“%
A I saw the officer?

Q Where? A Coming down the street, coming down téwar@s
Lexington Avenue,

Q TFrom which way? A From lexington Avenue,
BY THE COURT:

Q Was. that the officer that afterwards arrested you? 4
The officer that you saw waiking past the door of the candy
store, was he the officer that afterwards put you under |
arrest? Was it the same officer? A ‘I“ couldn't exactly
XREmERM remember, your Honor, -
BY MR, O'MATI.EY: |

Q When you came out and saw an officer---A I ll'.ln
officer coming down, he didn't have hothing to say, just
looked in and passed,

0 Did you complain to himthat you h_qd bcch udnuﬂ iﬁ
the store? A Yes sir, T told the officer I got slapped

in the face for nothing.

and the officer told something to him ln_’(,,ﬂ_!lﬁ

PR M e SR
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said to me "Go home, that was only just a little bit-~
run home, don't mind that."

0 Was this the of ficer that you spoke to? A I couldn't
exactly --+ T think the officer was off duty.

Q Was he in uniform? A THe was in uniform, yes,

Q What makes you think he was off duty? A He aidn's
have any belt on.,

Q But still te had his uniform on? A Had his uniform
on, |

Q What did you do6 when you got shoved? Tﬁen you say
y ou gque to this officer, Wag he near the store. A The
officer was going towards Park Avenue,

Q Wellm he talked to these two men? A Yes,

Q Did they come out on the sidewalk? A No aif, he
went inside to talk to them,

Q Did you go €n? A VNo sir,

Q Did you hear what he said to them; A Yo 'sir,

Q Fow do you know what he said? A Because he was
saying something to them, } '

Q@ You don't know what %e said? A VNo sir,

Q They were still in the store? A Yes l;r.

Q You were then in front of 125 East 110th Street.
What did you do? ‘A  Going home, ‘

0 .Which waf,-o A Started rron; Loxingtbn Avclmp iﬂ_’.

Q Wnich way 7id you go? Did you go on the north
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of the street?

THE COURT: That means the uptown side?
BY THE COURT: :

0 When you léft the candy store did you walk along
the sidewalk in front of the candy store and on the same
side as the candy store? A On the other side on.-a slow trot,
BY MR, O'MALLEY:

'Q You crossed the street? A Yés sir,

Q When did you begin to tret? A About twenty minutes

after---nct quite twenty minutes after,

Q You left this store and came out and you talked to
this officer, is that right? A Yes sir,

Q Then you started home? A . Not exactly., I talked :
to a girl friend Of mine that lives in 127 East 110th Street--
Mrs. St;nagler. A

Q You talked with her on the street? A Yes sir.

Q What is her full name® A Annie; 127 Weet 110th
Street.

Q Is she here to-day? A VYo sir,

Q0 Is the boy that you went *o the show with ﬁere to-day?
A No sir,

Q Did you ever ask them to come ﬁere, either one of them-
either that girl that you met on the street or this boy, to
coﬁe here to-day? A The boy was willing to come,

Q Didn't you ask him to come? A Yes eir. He was will-

|
| ]
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ing to come if he got a subpoena.

0 Did you subpoena him? A No,

Q Did you subpoena this woman? A Vo,
Q0 How lonz did vyou talk to this woman? A About
ten or fifteen or twenty minutes, T will iqy twenty minutes
it was, | A

B Twenty minutes you talked with the mmmmyx woman on that

block? A Yes sir,

Q What éid you talk about? A Just something about

the show,

Q Talked with her about the Bhow? A Yes sir,

Q Anything else? A Asked her when would she want to
come up, that's all I asked her,

Q Did you make an engacement to go to that show with
her? A I‘didn‘t make an engagemgnt, she said she was going
to go out same place so she wouldn't want to come,

Q She had time to spend twenty minutes with you on that _"E
sidewalk? A VYes sir.

0 Did you start home first or didiéhe start to leave
you? A T started, she went upstairs,

Q And you started to run® A Yes 8ir,

Q TNow what got iﬁto your head that youvﬁlntod to run a
that time? A T will tell you, Nothing,got into my ﬁqﬁ‘*
I was just taking it on a slow trot---I had to be hame at .

ten o'clock and I was late?
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Q What time was it then? A v half past nine or
twenty minutes to ten.
Q You had four blocks to go? ‘A Yes sir,
QO You had to be home at ten o'clock? A Ten o'cloek
sharyp. ‘ | : .
Q Did you feel you had to run four blocks to get home
at ten o'cloek? A T didn't feel exactly I had to run, but I
took it on a trot,

Q You started to run off home? A Yes,

Q0 When was the first time you saw the officer after you
started to run? A T didn't see no officer. :

Q Didn't you hear the officer holler at you in ﬁhat
block and ask you to stop running? A Vo sir, I didn't see no
officer holler at all.

Q You ran up to Lexington Avenue on the south side
of the street? A Yes,

Q Turned south on Lexington Avenue and star ted south
£till running, weren't you?
BY THE COURT:

Q When you zot to Lexington Avenue you began to run
down town? A PRunning home, yes sir,
BY MR, O'MALLEY:

Q That was running down town? A .Yes sir,

Q@ You were running on 110th Street? A Yes sir,

Q Vhen you left the store you started on a trok? A
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Yes sir,
Avenue? A Yes sir,

Q And you werée running when the officer eunenp'ic»yiiir
A At 109th: Street somebody tapped me on the Ihouldor'indv"
said I was ﬁndér arrest, That was the officer,

Q What did you say to the offic;;? 'h;n he asked you
why you were running? A T told him I was going hoﬁo,

Q Did you tell him why you were running? A No, I

didn't, I to0ld him I was going home, that is why I was running

Q He took you back with him? A Yes sir,

QO And then you saw the complainant? A Yo, I didn't
see the complainant then, :

Q You didn't see the complainant? A Yo sir,

Q Did you see him at all that night? A I did,

Q Whom did you see when the officer took you back?'
A I only seen two men,

Q WVho were théey? A A talk man and a short man there,
BY THE COURT:

Q They wer'e the same men that you had seen in the *
candy store? A 1In the candy store, yes qir..
BY MR,, O"MALLEY: |

Q0 Did you see any women? A No, I didn't see any

women at all,

-

Q@ Didn't the officer take yoﬁ up where these men and
! "




* block of 110th Street between Lexington And Pgrk “#\
Q ?hen you were taken to the police ltltIOﬁ? ‘A_
wae taken to the police station, | :
Q And then there you saw the complainant? A I ldiir\
tﬁo men., y ; |
Q@ And the other two men, A T wouldn't lqyft seen
him or not,
Q Did you see the women? A T didn't see no women at

T s

Q Dién't you see any women in the police station? :A Wo, :

none at all,

Q Weren't there any women there? A I couldn't tell yaltl

Q Didn't you seé this lady here with the red bow on hlt:~‘
hat (Indicating Sadie Singer)? A wé sir.' ‘
- Q Wasn't she in the police station? A No sir,

Q Didh't you see the complainant's wife, Mrs, Singer
‘there in the police station?” A Yo sir,

Q Do yoi see all those three Sinéer brothers théf.?
A T might have seen the three but I only saw those two speak ;

Q Those were the two men who seemed to be after you? A
Yes sir, V 2

Q Yow did you make any complaint in the poltoc.qtni;}
about these men having assaulted you in the ctgeriiiﬁqit

They didn't give me a chance to talk. i ,;._1
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Q You were in the police station were you not? A

Yes eir,

Q You were there how long? A Just got me name
y !

taken and all,

Q How long did you stay there that night, or did they

take you to the Night Court? A I stood all night in the

police station,
0 And at any time during that evening did you make a

complaint to anybody that you had been assaulted in a cigar

store? A Yo sir,

Q@ Did you make a complaint to the officer who arrested

you? A Vo sir,

Q Did you tell him anything about it? A Wo sir,

Q When was the first time you ever told anybody hhat
you had been assaulted by these two B8inger Brothers in that
icigar store? A 121st Street Court, Told the magist}nto,
He said in court---he says "Hearing from this court;"™ he
sent me down here,K

Q What day was this? A I got bailed out on Sunday,
and Monday morning---

Q You complained to the officer who was passing. along
the street in front of that storo; didn't you? A Yes
sir.( :

Q And vou tell me you don't know who that officer is? A

Vo, but I think I remember his face though.
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BY THE COURT:

Q In other words if you saw him you thiﬁk you would
epemember him? A Yes sir,
BY MR, O'MALLEY: : .

Q Have you ever seen him since? A_ Yo, I don't get
around that neighborhood any more.,'

Q You don't see him in court? A No sir,

Q But the man who arrested you, did you ask him why_

you were being arrested? A Yes sir,

Q And did he tell you? A Well, I will tell you, he "
didn't have 'a chance, the man started to hit me when the of-
ficer had me,

Q Who started to hit you? A The tall man ther§ (Indicat
ing Morris Singer).

Q Started to hit you when the officer had you? A Yes
sir

Q VWhere was trat? A 110th Street, right neak Lexington
Avenue, right by the private house there, : :

Q DPid he hit you? A He did, éight in the face,
scratched me like,

Q Was the officer there? A Yes sir, and another
officer was there, X )

Q What did the officer do? ‘A- Stopped him, took me
He said "Do you .want Yim lokcked up?" Come down to ﬁh.

station house?
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Q Did he niy anything to him? A He ltoppod him gnd
he said "Come down to the station house, You will do no

hitting here."

BY THE COURT:

Q How long had you been working at the Interborough?
A Nine months,
Q0 Wmat kind 6f work were you doing for them? A Pipe
fitters' helper. ¥
Q@ Who was your foreman, what was his name? A Mufphy.
Thomas Murphy.
Q Whereabouts had you worked on the day before you
were arrested? A - On 129th Street shop,
Q Where is that? A 129th Street, on the L; if is
on the structure,
' Q What kind of work were.you doing ? A Pipe fitter's
helper, ‘
Q ‘And you had been working there for nine monthe? ‘A
Nine months,
Q After your arrest did you keep on working there? A
Yes sir,
Q Are you employed by that company now? A. Wo sir, I
Just only come out from the'hoepifal after an operation,
Q When did you leave the Interborough Company? AA May
25@h, last May 25th,
-0 Why did you leave them on the 2%h of May? A Reduced

|
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force-~-reduce of farmzm force, :
Q How long were you out of work? A I l'uvo"’”b»s‘t‘.«
out of work ever since I was sick, that is a couple of
ago; I had an operation and Jjust cam§ out, .
RBY MRy RXMAXXIEXX : AL
Q You went to work for somebodysafter May 25th? A Yes
sir . i
0 Whom did you go to work for then? A Plumber's helper. |
Q IFmployed by whom? A Keith and Murphy, 79th and 80th ;
Streets on lexington Avenue,
Q * Were you working for them? A Not long ﬁill I fell
sick, :
Q@ Vhen did you 7o to the hospital? A I went to. the
hospital ==-
Q About when? A I aint qét my card with me,
Q About how 1onv‘aao‘did you go to the hospital? .A
About February 5th,
Q Did you work for that firm of plumbers? A Until
Feruary? A Vo sir, I worked four mohths for tﬁe- and I
got laid pp.
Q When you came out of the hospital did you go to work
Por anybody? 'A T couldn't work, I didn't have strength
enough , .
BY MR, O1NALLEY: ; j s

0 You haven't worked since? A V¥No sir, il

Q Who was your boss up there when you worked fﬁf‘ﬂgfﬁﬁl
‘ g b Sl

w
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railroad? - A Murphy. ' ;

Q Wnat is his first namé? A Thomas !grphy.

Is he here to-day?” A  No sir,

How long had you worked for them? A. Nine months,

O O O

Where did you work before then? A Before that I
worked for a grocery store, '

Q TIh a grocery store? A Yes sir,
BY THE COURT:

Q What grocery store? A Up in the Bronx,

Q Whereabouts? A John J, Dolan, 1665 Westchester

Avenue,

Q How long ddd you work for him? A I only worked three
days a week---Wednesday, Saturday and Friday.

Q For how long a time did you do that? A I can't remind
how long I worked with him, '

Q About how long? A That was before I ever worked on a
railroad,
BY MR, JACOBS:

Q- How l1ong? The Court is asking you, can't you tell?
BY THE 5OUFT:

Q About how long did you work for him? A About a year
and a half,

Q When you left him did you go to work right away

for the railroad? A Right away fop the railroad.

Q For the Interborough? A Yes sir, I worked one month
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and went to the Inte rborough and got a job as a helper,
BY ¥R, O'MALLEY: e s S A

Q. You worked a year and a half for this grocery man,

about three daye a week? A About a year and a half,

]

BY THE COURT: i
0 How o0ld are you? A Eighteen,
Q Whna were you eighteen? A TFEighteen October 15th.‘A

BY MR, O'MALLEY:
Q Have you ever been convicted of a ecrime? A No -lir,.

‘never been convicted,

Q ©Sure of that? A Yes sir,

RE~DIRECT EXAMINATION BY MR, JACOBS:

Q You recall the policeman in this case who was on the
) .

/ !
stand throwing a cht‘. : A

0 Wae there any club thrown? A ¥o sir, never a club
thrown at me,
MORRTI S J] ACOBES, called as a witness on behalf of
defendant, being first duly sworn, testifies as follows: ;

EXAMINED BY THE COURT:

Q Where do you live? A 134 Buclid Avenue, ‘.Broou’l-*ﬂ ;

State of Wew York? A I am, , : r
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Q Your office ie where? A 56 Pine Street., Borough
of Manhattan. e

Q You are the attorney for the dofondaht_in thil- :
action? A T am, :
BY MR, JACOBS: (Direect examination) ;
0 At any time did.-you see Morris Singer @h 106 th Btroo‘
in front of the home of the defendant? A T did.

Q Who was he with, if énybody° A He was wifh hie...
brothers Alexander and the other one, I forget his first
name , '

Q When was this? A This was sheértly artir T was rQ-
tained by the defendant's father,

2

Q Was there any conversation helde A Yes .,

Q What was said? A Mr, Jacobs asked "What 40 yeu -l
want?" And the subetance of.the conversation was that they ;
wanted $100, Morris Singer, T believe, was the lpdktllﬁﬂ»hﬁ'
asked for $100, ‘ |
Q For what? = Did he aq'.at that time why he wanted

the $£100, A Well, if T recall, substantially it ;ns to be -1?
in a positicon not to identify the defendant.
BY MR, O'MATTLEY :

0. Please tell ué what was said?

THE GOURT:  Strike that out and the jury will

"

disregard it,

A (Witness continuing) As.I reecall, he ilil‘thﬂﬂﬁﬁh

the £100, not to 7o to gcourt.
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believe it was that. Tt was with'r.roronco*%.iF

disregara it.

BY MR, O'MALLEY:

1 remember saying.. Well, he says *$100." _1"h
each of you?" And he says "No, $100," : Ana

stantially the~conver|at16n as T recall it,

BY THE COURT:
'Q What did they do thon? Rid they ltlv, “
say an_,'thin\ further? A 'I'hey nnt l.'lg

back into the house with Mr, Schrooll

are here"
Q And the convoflaﬁion that you |
:the oonvorsation in which two of

pated? A T believe all throo w
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were three parties there, I recill, if I am oo;roct..

b 0 Three besides yourself? A And Mr, Schroell, And
this conversation took place in front of the stoop, Th;r.
are two railings--~there i8 a railing or a semi-girgle===
the railing is a semi circle and they were léeaning up ngaiﬁlt'
one of those semi-c¢ircles directly in front of the house, |
There is a very low stopp there and we were standing right
there, not in the street but in betw;en by that semi-ckrecle as
the railing branchesout on either side of the house,

BY MR, O'MATIEY:

Q Had you seen either of these three men before thaf
time?. A I had.

Q- Will you tell the jury under what circumst:ncbl
A As soon as I had heen retained-~-

0 Tell us when you were retained? A Well, I éin't tell
you exactly the exact time, but I lmow it was after the
police court proceedings, in the magistrate's court. Charles
Winn recommended me to the father of the defendant, and Charles

Winn lived right adjoining in the first private house to the

house of Mr. Schroell.

Me magistrate's court's proceedings took place in
Yarch, didn't it, early in March 19102 A I don't Imow,

0 This took place-on February 29th or February 19th? .
B0 the magistrate's proceedings mmikx must have been 1“‘-'
February 1910, A Well, T guess T was retained shor

I : LA

G
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dischar ged on bail,

0 Was that immediately after the magistrate's court pros
ceedings? A I couldn't say, I know I saw him attornq K ) fie
the time he was in the Tombs but I never lav him there, '_0,;" i
procure_d bail. l

Q H'e pleaded here on--+ A T was =k h;.l attorney at
p’he time he pleaded,

Q He pleaded April 11, 1910 how long before thn_t hld
you been retained? A Well, if I can recall, I should judge
a month or more, T am not sure about that, I think it 'llv'
more than that |

Q Was this conversation before or after he h#d ploulod'"l,A "
It was before he pleaded in this court,. | : |

Q Before he pleaded in this court? A Oh yes.,

1910

0 So that would be prior to April llth‘\? A Yes, if
that was the date he pleaded, yes, As: sonn as I was re-
tained T went to 110th Street to see these people to find
out what the facts were and investigated the case myself, I
have no investigators except myself, |

‘Q‘ HBow long prior to the day he pleaded ‘nilty-'ﬁ-‘-_ogl
your.best recollection on that? A Well, as I say, ﬂz .

it was shortly after the magistrate's procoodtm.

give me the time he was diachargcd, he was “‘t on
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THE COURT: _ He was before the magistrate on

February 20th, 1910; that was the day of the making

of the complaint, ;
MR, O'MATLEY: Would the papers show when he
was bailed, your Honor, in this court?
THE COURT: ~Bailed on February 25th,
A- T had been his attorney then,
Q How long after February 25th was this conversation?
A T think a short while after that, becaus e I think I took
Schroell with me to point out the house that these people
said they lived in, so he must have been out then at that
time
Q So then it was between February 25th and April==-
A And the time he pleaded? Between those times,

Q Vas it in March? A Well, I.think it was shortly

after he was bailed,

THE COURT: He pleaded on April lith in this court,
THE WITNESS: Oh, it was long before that that I
had this conversation up there, It was shortly after
he was omt on bail, |
Q Is that the only conversation that you had mk in which
these complainants took part up on 106th Street? A No , I
wasin their house in 110th! Street.

Q Arterwérds? A Oh, long before,

L

' Q@ What-~~- A As soonas I was retained 1 went up there
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Q You never had any other oomcrlntion on luth ﬂrm
except the one you have told us about? A That's all,

Q What took place shortly after the “fomlug} was i
bailed? A Well, one conversation that I have testified
about was the only one I held with them, in 108th Street.

Q What day of the week'waa 162 ‘A ThHaS T oouldn't'riouili
I believe it was a Sunday morning.

Q Where is your home? A My home was thon--:I lived
then in the Victoria in 138th Street and Lenox Avenue,

Q How far is your home from this place, A Well, 138
th Street and 106th Street, I came d'n; I presume, on the Len-
ox Avenue car and transferred .,

- Q Don't you remember which way you came down? A Vo,

Q You think it was Sunday morning? A I thinkil

stopped in somewhere at first before I got doyn to their

e

house,

0 Why did you come down? A Be' se I was asked to come
down,
or

Q Who asked you? A T believe Mr, Schroell xmk Mr,
Winn asked me---I believe Mr, Winn telephoned.

Q@ When, that same day? A Well, I don't know, I am -
not sure about that, I believe Mr, Winn did beéfore that
morning, =---or had phoned before and tried to-got me, if I ean

recall it,

Q The same day? A T don't know, I imow---I wont be

-



sure about that---he may have phoned bor’orof-v " 'bouovc
it was that morming, I am not nurc. about ‘it

Q Is your telephone number in the bodkv A Yo,

Q How did they get your telephone? A Not thnt
telephone number,

Q How did they get your telephone number? A Well, |

Charlie Winn knew my number,

Q But you ddn't now or recall who telephoned ﬁr you #r
whether they telephoned that morning or not? A Well, I bheliee
~~=-T will tell you, I belieQe the phone fame from Charlie Winn(
house because that is the neafest phone to Mr, Schroell, and it
was through Mr, Winn T came into this case,

0 But you don't remember whether it came that morning
or not?» A Well, I am not positive Qbout that nowl, no,

If I were to recall all the incidents of telephone calls to
my hou;;‘I would have quite a job,

Q What time did you leave your houg’o? A Wall, T wemkk
XX . am not sure about ﬁhat. T got th.era, I think,
about 1 o'clock, if I can recall it,

Q Was it morning or afternoon? A I think it m lft.f*
, dinner time, about 1 o'cloeck, i don't know 'hcthor after
dinner or not, but about 1 o'clock, I believe evotybody
‘had gone out to Church aeross the street at the tl-p D
recall that there was some boys plqing ball in tho l‘l’.ﬂ""‘:
it was quite a sunny day, a very nice day, I recall M.., : .

0 '.V'\;, en

vou 0t into the house you had a talk with m"a
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Schroell, did you? A Yes,

0 What did he tell you? A He told me he expected

those people to come around there, that they wanted to get
some money to settle the thing so they wouldn't haee to go to F}
court and T told him "Why, it is a case of extortion", T
sald "The best thing to do is .to try to get the Distries
Attorney or get some police official in communication and
give them marked bills". ' ’

Q Did you do that? A  No,

Q Did you make any effort to do that? 7A No, I did .not.
Vell, .T made an effort in that I suggestedit,

Q. Well, you didn't call up any police officer? A No,

Q Or the District Attorney? A No,
Q Did you do it at any time after they made thie prope=

sition to you? A - No, except I told the Assistant Dlltriﬁ" -

Attorney down here that it could be done at the time and I
‘su,ﬂ, zested it to him at the time we plnd_od. The chnnc'nvaro
I told him they were willing and he could go.t them to “l."
$£100, in marked bills_k£ Well, he said "You have t(; go npl_tnif
I am too busy, I can't bother with that now",

Jo. you know how it was that these Qofonmi_o ro-
ferred to you as Mr, Schroell's 1ittle friend? A Vhy,lu-v
cause T was in Xkexe their house, When I 1muﬂg¢t« the |
facts T did not tell them I was an attorney, Itlm,no‘f’hjf

been the wiest thing for an attorney to do, but it was the way

I



[ .people myself by my own investigation I would be l'b:llt to

48 .

I did it not t?nar with the gruu“ of the
law and t bonond if T got the facts direct from the

defend the case better than if T had not seen them and nnn ;
versed with them before I went to trial, ' i |

Q To whose house did you go? A I went to him in 110%h
Street. |

Q That is to Morris Singer's place? A If that ie
wheee he lives, I know I went upstairs;

Q Did you go to the complainant's hdme? A Where
was that? I only went to one place in 110th Street,

Q You never went to Samuel Singer's home? A I only
went to one place,

Q How dig you come t0 zo to Morris Singer's?e A I
took Frank Schroell with me and askedhim where tpo,clnly,
store was that he wasin and he pointed that out and T found
out that those were thé people that lived right upstairs
over the candy store,

Q How did you ascertain that? A Because that 10'
where the Singers lived, He knew who the Singers were,

Q The defendant Wad known Qho the Singers 'c;;? A He
kne w they lived up---this is all after the police court pro=

ceedings, g '

|

' Q Did Schroell, the defendant, g0 up with yous

Q Whom did you see up there? A I saw, If>i
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how this occurred, I told them I ian a friend of thﬁ i
family and they laid that they were walking out, tﬁn‘ thdr
a very good time and was enjoying themselves and they l&ilﬁ;l u“
walked out and they were assaulted, ! P

Q They walked out? A Yes, they went out,

Q And the woman was there at the time, the wife? A
This lady that was on the stand, yes, she was there,

Q What did she say? ‘A Oh, she was very indignant
over the fact that they were assaulted, and she expressed her-
self that way, And she said if yoﬁ want to know, if I 6an rec-
call now, she said that such things "Don't occur in other
countries"

0 That it was an unprovoked assault? A ioll; she '
said it is a thing that doesn't happen in England. And
she was very indigmant,

Q Your-visit there was simply to ascertain the facts in
regard to their uo;plaint? A That is all. That was my
object in going there, the same aauI would in any proceedings,

Q It may have been wiser, of course, to disclose the
fact to them that you were an attorney? A Well, I don't know
‘that it would have been, I admit I am not faﬁiiiar ~==I have

only trie one other case in my life in the criminal court;

I prefer much to try civil cases.
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Q .Is that the only time you ever saw them? A I-hdxo‘w
seen them here around the halls, :

Q You have never talked with them about i$, have you,
any oiher time that you recall? A No, except on those two
occasions when I was at his hous; in 110th Street and when Iv‘
was there in 106th Street,

0 Did you know they were coming back the fd;lowiﬁg
Monday? A I didnot, I don't recall that I did.

Q Didn't they say they were coming Back? Wasn't
there some talk there about that? A There was some talk,
I emember about coming back, but I don't know whether I knew
they were coming back Monday or not,

Q Don't you recall Mr., Schroell saying he would see an an
aunt? A T recall his saying that but I don't recall now, .

0 You dop't recall that they said he told them to ounl'
back next day? A I don't recall that, As far as to reeall
everything that takes place, I didn't intend to take the
etand to testify,

Q In any event you never made any effort at that time
to call it to the attention of the authorities except at the
time o pleading? A Yes, and T further believe if it ';l
done at that time the situation could have béen cleared up
then, T was candid and I had Mr, Schroell tell you the story
when T knew you were in tjfe case, without any objection, There Fj

is no question in my mind}] and I know I was in my right senses
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thét Morris Singer wae in 106th Street at a conversation
that I took part in and Mr, Schroell-was tﬁéro wﬁﬂh'thq
other two gentl emen, V

Q Morris Singer? Well, that is wha# you have llrtlli
testified to, that they were all there® A Yes, thori il no  
qugstion about that, ' |

Q Trc}e was one conversation in which you took part 15'
106th Street? A Yes, that ie the conversation T asked them
what they wanted,

Q Are you sure it is the Béme conversation that the fathr
of the defendant is referring to? A I believé it 1i'tho same
conversation, because it is the only conversatipn that T
attended so it must be the same convercatioh. And‘thcrc
isn't any doubt in my mind because I know I was there,

DEFENDATNT RESTS?

MR, JACOBS: Is it necessary , if your Honor
please, for tré satisfaction of the Court to make a
of my remarks to your Honor before I took the stand
in the case?

THE COMRT: It is not necessary, no.



SAMUEL ‘SIVNGER, recalled by iha People in r&but;
| tal, testifios as ehilaws
DIRECT EXAMTVATION BY MR. O'MATIEY:
(Witneés testifying through Official Interprétc?f@
Rosenthal.) ' 4 :
I want you to pay strict attention to what I say
and the questions that I ask you soithit vou Qiil‘underntand
them. Tt has been testified here by two or three witnesses
that y | your brothers Morris and Alexander, some day
after this defendant was held, and before he pleaded, went to

the house of the defendant's father up on 106th street, and

had certain conversations there with him in the presence

of his attorney, Mr, Jacobs, in regard to this case, and t
want to ask you specifically sbout this. Do you understand
my question? A 1 was never there.,
TEE COURT: Just ask him whether he ever talkn@
ith the defendant's father in 106th stre;t.

Did you ever talk with defendant's father, Mr. Schroell,

t his house in 106th street, or at any other place in 106th

MR. O'MALLEY: Stand up, Mr. Schroell,

(Mr. Schroell, the defendant's father, arises

in the Court r()om.)
A No, T spoke to him in 121st street in the Courty st the
ti the trials
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That was the only time you éver spoke to himé_'A '!i‘?
qQ D&d you ever go to Mr. Schoell's house with your: ¢
brothers Alexander and Morris, at any time? A Iever;

Q@ Did you ever go with your«brothers Alexander and
Morris to the house of the defendant's father, at 115 Rast
106th street at any time since this defendant has been
arrested? A No, never.

At no time? Never,

id you ever have a talk with the defendant's father
at vany place 1tgide of the Court in which the defendant
was arraigned? A The only time in the Court.

G Did you ever have any conversation on 106th street,
or at any other place with the defendant's father in the
presence of Mr. Jacobs the attorney for the defendant? A I
didn't know this lawyer, and I don't know him, and I haven't

i

seen him,

(Question repeated) A No, I didn't speak at all about

o, al vthing? I had no occasion to speak aboﬁt
t 11 with anybodye.
id you ever talk to the defendant's father in the
this lawyer, Mr. Jacobs? A No. |

BY MRE. O'MALLEY:

r present at & conversation in which your



brother Alexander Singer or Morris Singer took partg ﬁq;

the defendant's father and your brothers in the pfelpn‘§

Mr. Jacobs? A No.

) - AL

} Have you or your brothers, either one of them, ever

u£ any . time, or together, or when either of them wtr"plcﬂh_‘

ever suid.;uythinﬁ to anybody about accepting one hundred

dollars for ﬂnf coing to court in this case? A No, I had

no occasion to talk to anybody about it. .
BY THE COURT:

Qg Was the sum of one. hundred dollars mentioned.by you

or in your frvsencu at any time in connection with the

S

defendant? A No, in my presence nothing was said about

money.,
BY MR. O'MALLEY:
“You vourself never entered a cigar store on East 110th

street that night, when you came out of your brothers, did

you? A No, sir.

Did either your brother Alexander or Morris go in
there? This I don't know, hécwuue I walked in front of
them, they walked nind me.

in't see them go in there? A I didn't see them;
' CROS XAMINATION BY MR. JACOES:
\t the conversation that you had in the police court

18 there anything there said in regard to

nld me that I should have
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sympathy with him, it was nis child - aithough‘h@ may h

done it, but I should be mercifui. ct
Q What did you say to that? A How can I forgi‘p‘iitwmgi?i
him? How can you expect that,. i
@ After that did you(ihqn have a-conversation with your
brothers about this case? A Yes, sir, my brothers were tilclf;
in the court. | :
Q What conversation did youvthen h:ove with your brotherll
about this‘case? A Wé had no conversation. We were ex-

amihed before the judge and then we went away, went home.

Q After you had the conversation with Mr. Schroell did

you talk to yvour brothers about this case? A My brothlrl'

told me as I don't know much about the proceedings in this

country, - my brothers told me that this case wouldn't
be-ended here, it would have to go to some other court f;ri"
trial.

Q Where did that conversation take place? A While we

were walking out of the court room.

Was that all that your brothers had to say to you ituaﬁ"
that time? A Yes. |

Did you tell them what Mr. Schroell had said to
A When the éld men Mr. Schroell told me that, ivf
brothers were‘present, and the eiatérein-;av-iﬁi

we were all together there.
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5§ Q After you had this conversation with your brothers,

where thek told you that it would have to go to some other

court, did you hold any conversation with them at any time® 3
A No. . '
Q So after you were informed by your bfothsrs that 1t 
would ‘have to go to anothér COurﬂ.ygu never hsard any ’
further conversation at all with regard to this case? Af lb;,
Q UNever mentioned the case, yes or no? A No, nothingl;
We were waiting until the time would come fof the other

courtl.

ALEXANDER SINGER, recalled in rebuttal, by
the People, testifies as follown;

DIRECT EXAMINATION BY MR. O'MALLEY;

0, When you left your own homé that nighti, 125 gast 110th

e d

street, did you go downstairs with your brother Sam and your

brother Alexander, and the two women? A Yes, sir.'

And you all went down together? A Yes, sir.
Q Qid you go into that store that night? A No, sir,

Did you see this defendant in that store? A No, sir.
And you didn't slep him in the face there? A No, sir,
Nothing of that kind ﬁook place? A, No, sir.
Did you flollow your brother Sam and the two women

right up? A Yes, sir.
How far did you keep behind them as you went up the

sidewalk? Whenever I got from here to there --=.



Q About the same distance a3 you testifie
sbout fifteen feet? A Yes. '
Q And you saw or spoke to no one untﬂ

curred up near Madison avenue? A Yos, sirs 1

Q  Did you and your brother Morris ever go to the hou
of the defendant's father? A No, eir;
Q And huve a conversation at any time witﬁ the dlfanﬂr- _
al;lt's father in the presence of, his wife and dluchhﬂ} I
No, sir. ; : e

Q Were vou and your: brother Horrin ever in thﬁ d.‘

East 106th street? A XNo, sirs. ; {
0, Did you ever have a talk with the defendant's flthbfé“

A No, sir. :
Q 1In the presence of the defendant here, or alone wiﬂt>'
the defendant's father in regard to one hnndred doll;ro-' -
for the settlement of this case? A We had a convnr-"ﬂ
sation at that time. That w@a on a Sunday, -hin
spoken together. » el
Q Answer the question yes _oif éo,? A ﬁ

] {(Question repeated) A Hevut; gpr“
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BY THE COURT:

Q Did you ever have sny talk with the defent
about f.he paymenf. by him of one hundred‘ doli;_‘rl?‘
‘ § For any purpose‘at all? A" ﬁo; sir. i
Q. Were you ever present when the sum of one hnnlf’i'_‘
dollars was.mentioned in the presence of the'defendtnﬁ‘i‘.“ﬂ
father? ﬂb No,  sira .
BY MR. O'MALLEY: ' ; a6 Ty L f‘:}
You never heard a conversation between either of jﬁur
brothers Samuel or Morris with the defendant's father in

regard to one hundred dollars? A No, sir.

Q And vou were never present when any such conversation

took place? A No, sir.

BY THE COURT:

}

) Were vou ever inside of the house 115 East 106th

street? A No, sir.
BY MR, O'MALLEY:
At any time did you see Mr. Jacobs? A’ Yes, sir.
Will you tell the jury when and where you saw him?
I saw him --~ that was on a Sunday after about two weeks

or three weeks, when that case went down on the police

court.

Two or three weeks after the case ==~ A After' . the

case went down in the police station --= when the case went

§

aown over there.

; _'wu-!'




Q Down here, you mean? A Down here. At thnt

was just having my rest on Sunday, becauae I .onu

in 110th street, and I had to work in Amsterdam avenue
had to be there on Sunday until half past one, or one 6;010
‘dinner timé, and I had to be there this same Sunday‘filltf!iﬁ'
o0'clock, eand I came and I had my dinner, and I had & rest -
on the couch. It was.-bont three o'clock when my Missus
woke me up #nd say "Look here, here is some young gentles=
man - who speaks to me about my case."

Where were you living at that time? A Vlloth.

125 East 110th street? A fres, sir.

)

Q Vhere was your store? A In Amsterdam avenue, 1949,

<

And you had your store open on Sunday? A I an»iorking
there for another ﬁewtlemhn, but I have got to.be there té ;‘f
shut up the store and open the store. ;

Q Tell what took place? A’ Every Sunday before I couldf
reach 110th street, that was about two or half past two, |
hen I could reach home to my dinner. Of course, I have
ot ] very Sunday there in Amsterdam avenue, and the
same Sunday when my Missus woke me up and say, “Here 1is a

riwmnn,"1h t man, I"nn't know what name =--- he is th;.
lawyer, this gentleman sitting here (Mr. Jacobs), he lli

speaking to my brother.

Tost talk up now, and‘ﬁot,al'



feller ran after us, pushed us away, this Ill the

" as you are talking. That means talk

your time. : ' .
(Withess continuing) That was exactly on & 8
Mr. Jacobe come up in my place, two or threor'léf

moved out to Amsterdam avenue; he came up, 80 ﬂU

bétween this time, she ‘said, "Mr. Singer, here 1s-loit
man speaks to me about a case === 1 shall tell hill.
this case." That gentleman said, "You Mr. 3198.r?bf’x‘

"Yes, sir. ‘ ?Whnt you saw in the calo?' I'lnv Iﬁ‘

a further court. He sald, "Look here, you must !‘lﬁli
that the old father has got good children and bld ch!.
Maybe the boy done it, only one thing, don't bruk thr
mothe r's heart; it will be a big favor 1‘ you mﬂﬁ»
br;:ak the old mother's heart. Don't go so hll“

"T will speak the same thing that I apoin. §:
Court." That was the only conversation, an

left, and when he left he said, "Do you



10

said, "I am angaged:to the youégiady that is a ;iltngj“
defgﬁdant“. Afterbhe went away in the same fin§ ih§ﬁ f
men was, my brother Morris had just come ﬁp, whsn‘fﬁitl“~
gentleman went away from my ﬁouse --=- he come up Jﬁ;t *ﬁ; ;
same time to my house ==~ that was about four o'clock fhil
‘géﬁtlcman went away and I with my wife and Morris Biﬁg;r‘“-
went to the park for a walk. Thét is all the'convér.ition;
That was. the only time? A The only time I saw this
gentleman. . :
That was the only time that you ever saw Hrf JGQQ}I,

is that right? A Yes, sir. I spent a lot of time here in

Court befor: o? could come to the case, and when we,comé to
Court he point out to the two ladies, "This 1s-fhe gontlbihaf‘iqu
what is the witness." This Mr. Jacobs pointed out to-thg}. ;
stout lady and the daughter and sdy, "This is the gpntl,ii?é;?'

I understood you to say that you mnever wer.'in.thb»hbénéi
Al
of Mr. Schroell at 115 East 106th f%rwvf? A Never, .
BY THE COURT:

Did yo tand in front of that house? A No,lsir;

Up at railing, and talk with Mr. Jacoba,’or with

defendent's father? lo, sir.

CROSS EXAMINATION BY MR. JACOBS:

When I came in was there not another man there
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BY THE COURT:
Q At the

there another

e s Qr no? A To.
At the €l ‘that) Your vife weks youles and'youfﬁint_”

‘into the room in which Mr.‘Jacobé was in your house, itl'
1wy other man there except Mr. Jacob; and'yoqr;.i*§:7

No, &ir, only.l with my wife and Mr. Jacobs, hndfuftif'i.
time, Jjust ‘hen‘Mr. Jacobs wants to go out from thﬂ"\

-oom Morris Singer stepped in, and I told him "This is the L

friend that comes here to have a conversation about the
case".

BY MR. JACOBS:

Wo, sir. ; b o Ak
j, vy

Q. Do you understand the question? A I undorntpnn’!ﬁh!

question. No, sir. ! NIE s i Je

Y THE COURT:

, Was ur brother Morris Singer in thé room who-l‘ri.
Jacobs was : v time while vou and Mr. Jacobs were thﬂ”,,#‘
referring n 0 om .L" ur: house? A Mr. Morris
Singer, when Mr. Jacobs was in my house?

+Q When Mr. Jacobs was in your house, and in & room

in vour house was Mr. Morris Singer there at any

Yes, sir.  He come just at the time -h§ﬁ¢nw@'.

4
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T
in-ny ﬁlaog,rand hs‘Just come up. | i
Q. Your brother Morris Singer was artii‘,m :
room that you and !r.‘laooba‘ﬂgre in? A !bi;hitrﬁ-
Q Refefring now to a r®m in your hou-i?‘kfjxa
yes, six;. : "
So that during s -part of the time, beti‘un :y_éu‘;
lir. Tacobs, you were alone with Mr. Jacobs, and d,\u‘
part of the talk your brother Morris was thnra'tiibiils
Yes, sir. | ' . »
Q Is that so? A Yes, sir.

BY MR. JACOBS': ‘

wife

Mnd this lady was there, referring to your
p Yes, sir; ‘my wife was . there.
And we were in the dining room, were we

front roome.

Q Have you u sideboard? & No, sir, we ﬁl?.ﬂ!"

sideboard. e . - et i

Q Did yvou have 2 dresser, or a bureau? A I only ﬁﬂiﬁ‘
I don't know'what you call her --- only a thing 14%e
thing with drawers; that was standing exactly to the

Q And it was in front of that that you and E

»nd yvour wife were there when'l came in, !l'
sir,'I was sleeping. .
4 You were sleeping?_A _Yha,.bir‘,y

i\ When I camé in you ‘were sleeping®
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wife woke me ups

Q Row long -was T there? | A,‘I‘cﬁn't~toi1f
my wife wakes Qe up . Ybu were there fifteen or
minutes. »

! Your kife had her hat on whkn I wés there? A ,i7
}'mwnn;r. I can't say that because after you 1d!ﬂ n’
my wife. What she ‘hz*.d on at that time, I had my rest tt_i;'

t time on Supduy, and I' couldn't remember,

:uﬁ I agked you how this came up, did & nof.nthil
et had happened? A Yes, yéu asked me.' | '
Did you te}l me? A Sure I told you.

Q. Bl ‘you teld me t;rmt' there were & io‘§ o.t“ﬁ;_n,

street at the time? A No, sir, I beg your pnrgé# g

Fl

Did you tell me about any other person t

fendant at that time? A NQ,'sir. g
§, DPid you not pick out another boy, Slnbtioké Af
out? No, s—ir. |
As one of the boys that hit your brother? A ]b; i‘

Q He was arrested, was he not? A I oan't t‘ll you ‘

18¢ when the case cpme to the

sunday, I . ‘8ay stri ctly in fhe othqr ﬂ"‘qmt

ating defendant), and the other fe

tharged, becsuse T cemldn't see the SEREE



sir.

"speak; whenIl woke up you told me, "I just come to know ihl$

" people, I am ennwped, 3 want to know what happenod. I’onn’i b

i 5 "" ﬂ“u:':)::
14

*

feller (defendant).

The parents of this other boy were in the Magis

Bourt, talking to you, weren't they? A I can't. tlol
THE COURT. We won't go into that. ks

, Did this boy Slabrick speak to you in Jewish? A

OBJECTED To/
THE COURT: Yes, we won't go into that at all,
facts were in this case? A You asked me, if you nilov*nn to :

happened, two weeks or three weeks" =«« I don't romember

how many weeks after when you ceme up in our pl&o‘, I Oiﬂi*u A

tell vou exactly,"Because"you say, "I am so near to th.it
.%\
believe a boy shall do such a thing." But we told you lll“ J
the story that heppened, and after my wife and I tola you
2very thing, you say, "Do a favor, really that will break
my mother's heart if vou go to tell such a thiﬁg in the
Court, don't be so hasty, don't go, because you know a
father has good children."™ That you saild to us in our
house, that's all I know.
L { 7 g L s i ‘ gui'e
Q Did you tell me anything about one or two boys at'thpg:*
time? A, No,.sir; ‘

MR. O'MALLEY: Objected to.

s i
it T s
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; THE COURT: We won't go into that any further. .
THE WITNESS;  You want to twist ﬁe aroundi‘
THE COURT; You may interrogate him in reg(rd
" to the alleged conversation in frpnt‘of the house
in 106th street.
MR. JACOBS: I willido that, your Honor.
Q After you had-met at the house, did you see me again?
No, sir. A
You are sure about that? A I saw you here in the Courth
After you saw me at your house? A No, sir; only in
the Court, when you point out with the finger, "This is the
nan, that is the witness", to the two ladies. v
) Do you recall being in dy presence in 106th street?
A No, sir.
), Directly across thu.way from a church? Do youircm-mbif

that church in 106th street? A Can you tell me what time that

Q  About one o'clock on a Sunday? A If you prove me
that at one o'clock I can be away from Amsterdam avenue
before I shut up the shop you can do anything you like. I
can't be here. I was living on Amsterdam avenue, I cduldn't_‘J
be here.

Q Say two o'clock. A I never was there..
Q Could you be there at two 6'clock on a ‘Sunday? A‘fitt‘

never have been there.
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Q Could y.ou?' A I never been there, ; )t3 L

THE COURT: Proceed with something else ﬁow;h

Q@ Do you know that there is a church in 106th street?
A I never know because I never was much in the east énd of
America, because I only come over not‘long ago, and if you
411 ms now about 106%% street T never. Find 4§ Hbwl

Q Did you'ever pass through 106th street in your life?
A Maybe I did. I don't know what streets I passed.

Q Do vou know if there 48 a church in iOGth street
between Lexington ahd Park avenues? A No, sir, I don't, I

never took no notice because I always worked in Amsterdam

nvenue.

MORRIGS/pSINGER, recalled in rebuttal, on behalf
of the People, testifies as follows: (Through
0fficial Interpreter Rosenthal)

DIRECT EXAMINATION BY MR, O'MALIEY:

When vou left your brother's home that night at 125
East 110th streect with your brothers Samuel and Alexander,
nd the two women, did you go into a cigarette or cigar
store or a candy store on 110th street? A No.
Q Did you go into any place after you came out of your
brother's home and started towards the subway? A No.

Q Did vou see this defendant at any time before vou

saw him running away from your brother up near Madison

——
l“l..l il
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avenue? A No, sir,
BY THE COURT:

Q Did you strike him with your hand on the face while

you were in a candy store that night? A No.

Q Were you present in the cagdy store while this
defendant hudlu conversation with Mrs. Rosenblum, or any
woman, in which-he asked her where her husband'wau? A No;

BY MR. O'MALLEY:
Q Now, then, were you ever at 115 East 1@6th street, the

home of the dufondant's_father, w;th your brother?
THE COUBT; Ask him first if he was ever there?

Q Were you-ever there? A No.

Q Did you ever gb there in company with your brothers,
gamuel and Alexander? A TNo, sir.
BY THE CﬂURT;

Q Did you ever have a talk in fronf of that house and
while you were standing on the sidewalk in the presence of

Mr. Jacobs, the-defendant's attorney? A No, sir.
BY MR. O'MALLEY:

Did you and vour hrotherlAlexander ever go to that
house at any time and have a conversation with the defend=
ant's father in the presence of the defendant's mother and
slster? A o,

Did vouat any time have a conversntion with the

lefendant's father in which vou said vou would take one
hundred dollars to drop this case? A No.

Q Did ¥ ver talk ai

Hout one hundred dollars or any sum




v
witﬁ the défendant'a father, or with the dftotuly F
defendant, or in the presence of the attorney fofgghi
defendant, with the defendant's father? A Notﬁin¢;~

" speak at all; .
CROSS EXAMINATION BY MR. JACOBs; ' 7 T

THE COURT; Confine yourself to the gquestion .
of his presence in the candy store and to ths’quob;
tion as to whether he did have a talk at the time
when you were present at 106th street. |
V(The following questigna are put and answers
given without the aid of.the interpreter.)
Do you know Mrs. Rosenblum? A  No, sir.
Q  Did you ever see her? A No.
Never spoke to her? A No.
Were you in the candy store of Mrs., Rosenblum on 110th .
street .on the evening of ?e?ruary 19, 19107 A No;

(The following questions are put and answers
riven thereto through the official Interpreter
Rosenthal.) !

Were you present at a conversation between your brothgr.
nd myself at your brother's house? A I arrived while thl‘,
attorney was there.
7' Did you hear what I said? A Yes.

What did I say? A That we should have sympathy



19 : T
With: (5 ON& Snthak,
Q Did I ask you“to tell me the facts of this éauo?.A
You didn't speak to me at all, you spoke to my brothsf;
Q LDidn't you hear the conversation? A Yes, he said we
should have mercy with the old father,
Q That is all you heard me say? A ¥es.‘
Did your brother have his overcoat on at that time?
No.
Q Did his wife have her hat and coat on at the time?
No.
Q Did you ever go through 106th street in your life?
Yeg, sir. .
Do you know where the church is in 106th street?
A I hever go in the church. g

) Do you know where the church is between Lexington

and Pdark avenues? A I pass there eVery day.
Q You know the little box of fish that is in Mr., Schroell's
window? A No. | .
You pass there every day don't you? A I don't lopk
into the window,
But yvou know =--
THE COURT: Come right down to the particular
daye.
Q On a Sunday were you ever presernt at a convers&tion

where your brothers, Mr. Schroell and Mr. Japobs were present

L.



Q Btamung ri.gh# 1n front ot th. vuumv

trance to ‘the stdoulk, tl'ut gou right onto

right in fro t of the houu? A ro. :
Q, You never were 1n that house? A Nﬂ‘er..
THE COURT' Now, Mr. O'Ha.lloy, the tﬂ.

this case 15 in such shape that I shall h'
strained under Section 410 of ‘thq codtof
Brocedure to advise the jury to ;cqﬁit;j iﬂ

you to acquit, Mr. Foreman.

i

The Jury now returns a verdict of notAguiityéf"

THE COURT: Now, I direct ‘that tho

MR. O'MALLEY: Very well, your Hemor, '
. be done.
MR. JACOBS:

thank your Honor.

THE COURT: (Continuing) 1In ‘ord.or thlﬁ
l#ﬁ!

i ' may be a careful 1nvestigation.

I
am going to leave no stone unt

it was.
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| | 18
Gentlemen, you are excused until to-morrow

morning at half past ten.

-y

The Court adjourned until Wednesday, April

26th, 1910, at 10:30 a. m.
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